
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1775
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρακλείου Κρή-
της και το Ελληνικό Κολέγιο Θεσσαλονίκης - Α' Τµήµα
Γυµνασίου, σελ. 1797, 1801

3. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αντώνη Σαµαρά,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο µε την
οποία γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος
τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σελ. 1787 - 1788

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1775 - 1777
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1777 - 1786
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 22 Νοεµβρίου 2011, σελ. 1787
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη διευκό-

λυνση των διαδικασιών επιτυχούς πώλησης της βιοµηχανίας
σιγαρέτων ΣΕΚΑΠ σε υποψήφιο επενδυτή, σελ. 1789

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής:

i) σχετικά µε την εφαρµογή των αρχών προσβασιµότητας
σε κτήρια και χώρους δηµόσιας συνάθροισης, σελ. 1790

ii) σχετικά µε τη δηµιουργία Βιοµηχανικής Περιοχής (ΒΙΠΕ)
στο Μαντούδι Ευβοίας, σελ. 1792

iii) σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στην εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών συστηµάτων, σελ. 1795

iv) σχετικά µε την εφαρµογή των όρων ασφαλείας  και υγι-
εινής των εργαζοµένων στα εργοστάσια παραγωγής ηλεκτρι-
κής ενέργειας, σελ. 1797

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη διασφάλιση των δικαιωµάτων εργαζοµένων του
Οµίλου  «ALAPIS», σελ. 1793

δ) Προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη δωρεάν διανοµή ξενόγλωσσων
σχολικών βιβλίων, σελ. 1799

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την αντιµετώπιση των προβληµάτων της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, σελ. 1801

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής.
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: "Κύρωση Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου "Ρύθ-
µιση θεµάτων χρηµατοπιστωτικού χαρακτήρα"", σελ. 1803

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 1775 - 1797
ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β., σελ. 1797 - 1803

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 1799, 1800
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1797, 1798
ΚΙΛΤΙΔΗΣ Κ. , σελ. 1796, 1801, 1802
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1794
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 1795, 1796, 1797, 1798
ΟΘΩΝΑΣ Ε. , σελ. 1801, 1802
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Α. , σελ. 1795, 1796
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. , σελ. 1794
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , 

σελ. 1792, 1793
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 1789
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Φ. , σελ. 1789, 1790
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1791, 1792, 1793
ΤΣΟΥΜΑΝΗ - ΣΠΕΝΤΖΑ Ε. , σελ. 1790, 1791
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1799, 1800

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’

Δευτέρα 21 Νοεµβρίου 2011



Αθήνα, σήµερα στις 21 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18 Νοεµβρίου
2011 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΛΒ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 18 Νοεµβρίου 2011 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο του «Απολογισµού Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους
2010 και του Προϋπολογισµού της Βουλής οικονοµικού έτους
2012»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Δηµήτριο Παπου-
τσή, Βουλευτή Καβάλας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Ελληνική Οµοσπονδία Θαλασσαιµίας εκ-
φράζει την αντίθεσή της στο θέµα της τροποποίησης του
κανονισµού εκτίµησης βαθµού αναπηρίας, διότι τα ποσοστά ανα-
πηρίας που προτείνονται για τους πάσχοντες από Θαλασσαιµία
και Δρεπανοκυτταρική νόσο δεν ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα.

2) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο κ. Αθανάσιος Κωτούλας, µέλος της Ένω-
σης Πολυτέκνων Μαγνησίας εκφράζει την αντίθεσή του  για τη
φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης σε σχέση µε τις πολύτε-
κνες οικογένειες.

3) Ο Βουλευτής Ευρυτανίας κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Κίνηση Πολιτών Πρασιάς Ευρυτανίας,
αιτείται να υπάρξει πρόσβαση των ορεινών περιοχών της δυτικής
Ευρυτανίας σε όλα τα τηλεοπτικά κανάλια.

4) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Πα-
σχόντων από Μεσογειακή Αναιµία εκφράζει την αντίθεσή του
στον νέο «κανονισµό εκτίµησης βαθµού αναπηρίας» που µειώνει
τα ποσοστά αναπηρίας για τους πάσχοντες από Μεσογειακή
Αναιµία και Δρεπανοκυτταρική Αναιµία.

5) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μαντουδίου-Λί-
µνης-Αγίας Άννας Νοµού Ευβοίας αιτείται τη συνέχιση της λει-
τουργίας των καταστηµάτων ΙΚΑ Αγίας Άννας και Λίµνης.

6) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Καρύστου Νοµού
Ευβοίας διαµαρτύρεται για καθυστέρηση οικονοµικού και διαχει-
ριστικού ελέγχου στον τέως Δήµο Στυρέων.

7) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Αντιπεριφερειάρχης Κρήτης αιτείται τη
συνέχιση της λειτουργίας της ΔΟΥ Νεάπολης.

8) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το διοικητικό
συµβούλιο της Συντεχνίας Αρτοποιών Μεσσηνίας εκφράζει την
αντίθεσή του στο ενδεχόµενο τροποποίησης βασικών διατάξεων
του αρτοποιητικού ν.3526/2007.

9) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Βαγγέλης Αυγουλάς, Αντιδή-
µαρχος Κοινωνικής Πολιτικής Δήµου Ιλίου, τακτικός εκπρόσωπος
στην Ελλάδα της διεθνούς οργάνωσης VIEWS για νέους µε προ-
βλήµατα όρασης, µέλος της επιτροπής νεολαίας του Πανελλη-
νίου Συνδέσµου Τυφλών εκφράζει την αντίθεσή του στη µείωση
του προνοιακού επιδόµατος.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιώργος Ι. Κουβεριανός,
συνταξιούχος ΟΑΕΕ αιτείται ώστε, στις προκηρύξεις που αφο-
ρούν στη στελέχωση των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού
µε πανεπιστηµιακού επιπέδου προσωπικό, να µην εξαιρούνται οι
συναφείς ειδικότητες των οποίων οι σχολές περιλαµβάνουν
πολλά κοινά µαθήµατα µε αυτά των αρχαιολόγων.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση επιστροφή
των ιστορικών αγροτικών οχηµάτων του ΕΘΙΑΓΕ  και την εκχώ-
ρησή τους στο Δήµο Γόρτυνας.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση αποκατά-
σταση των προβληµάτων τριών µηχανηµάτων του ΙΚΑ Ηρακλείου
για την καλύτερη εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων του ιδρύµα-
τος.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’
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13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να στηριχτεί το Πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι».

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την έγκριση των µελε-
τών που αφορούν στο θέµα της επέκτασης του σχεδίου πόλης
του Δήµου Ηρακλείου.

15) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Αγροτικός Σύλλογος Περιοχής Τυχε-
ρού Έβρου  αιτείται την άρση του πλαφόν ανά στρέµµα για τη
συγκεκριµένη περιοχή  στον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά και την αποζη-
µίωση των παραγωγών από πλευράς ΕΛΓΑ για τη σηµαντική µεί-
ωση της παραγωγής που υπέστησαν.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δήµαρχος Φαιστού  αιτείται
την παραµονή του απαιτούµενου αριθµού υπαλλήλων στη ΔΟΥ
της Δηµοτικής Ενότητας Τυµπακίου.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων, Τοπικού Παραρτήµατος Κρήτης εκφράζει την αντίθεσή
του για το νέο µισθολόγιο και την εργασιακή εφεδρεία στο δη-
µόσιο τοµέα, µέτρα τα οποία προωθούν τη διάλυση της Αρχαι-
ολογικής Υπηρεσίας και αιτείται την προστασία των αρχαιοτήτων
της χώρας µας.

18) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος
της Οµοσπονδίας Φορτηγών Αυτοκινήτων Ελλάδος Διεθνών Με-
ταφορών εκφράζει την αντίθεσή του επί των προτεινόµενων τρο-
ποποιήσεων του ν.3887/2010 και προσαρτά τις προτάσεις-θέσεις
της ΟΦΑΕ για την κατάρτιση του τελικού νοµοσχεδίου.

19) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αναστάσιος Ι.Τσιµπούρης, συν-
ταξιούχος ΙΚΑ εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά του, για τη
διακοπή καταβολής της συντάξεώς του, διότι δεν έχει παραλάβει
τον ΑΜΚΑ.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο πρόεδρος του συλλόγου νεφροπαθών
υπό αιµοκάθαρση-µεταµόσχευση, Νοµού Φωκίδος εκφράζει τη
δυσαρέσκειά του για τη σωρεία των προβληµάτων, καθώς και
την αντικατάσταση του προσωπικού στο ΜΤΝ του Γενικού Νοσο-
κοµείου ‘Αµφισσας.

21) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας ‘Ενω-
σης Οργανώσεων Πτηνοτρόφων Παραγωγών αιτείται τη ρύθµιση
των δανείων και καταθέτει προτάσεις, για την ενίσχυση και προ-
στασία της µικροµεσαίας πτηνοτροφίας.

22) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ασπροπύργου αιτείται
την παρέµβαση των αρµοδίων για την καταβολή του 15% της ει-
δικής εισφορά του άρθρου 19 του ν.3054/2002.

23) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ανακοινώνεται η κατα-
χώρησις και δηµοσιοποίησις των ισολογισµών των επιχειρήσεων
στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (ΓΕΜΗ), ώστε να κατασθεί ακόµη
πιο λειτουργικό.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δήµαρχος Φαιστού αιτείται
την επίλυση θέµατος που αφορά  σε παροχή υπηρεσιών του ΙΚΑ
στη Δηµοτική Ενότητα Τυµπακίου του Δήµου Φαιστού.

25) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Ελευσίνας
αιτείται την παρέµβαση των αρµοδίων, ώστε να επισπευσθεί η
γραφειοκρατική διαδικασία για τη δηµιουργία του 3ου Δηµοτικού
Σχολείου Μαγούλας.

26) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  - ΠΑ-
ΠΑΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Εθνι-
κής Οµοσπονδίας Τυφλών εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για την
ταλαιπωρία την οποία υφίστανται οι τυφλοί µε τη διαδικασία  κα-
ταβολής του τέλους ακινήτων.

27) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το διοικητικό συµβούλιο των
διοικητικών υπαλλήλων του ΙΚΑ Νοµού Ευβοίας διαµαρτύρεται
για την πρόθεση του Υποδιοικητή του ΙΚΑ κ. Πατσούρη, να µετα-
φερθούν στο Υποκατάστηµα Χαλκίδος οι πληρωµές συντάξεων
του ΙΚΑ Μαντουδίου.

28) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  - ΠΑ-
ΠΑΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Ιατρικός Σύλλογος
Αθηνών αιτείται την αναστολή της αναγγελθείσας από 1/11/2011
δράσης του ΕΟΠΥΥ και την ανάκληση της οδηγίας-εγκυκλίου για
την εκτέλεση χειρόγραφων συνταγών.

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η τοπική Κοινότητα Χριστού του Δήµου
Ιεράπετρας αιτείται ενηµέρωσης ως προς τους χρόνους αποζη-
µίωσης των κατοίκων του Σελακάνου από τις πυρκαγιές που τους
είχαν πλήξει.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη δήλωση του Προ-
έδρου του Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων πως
«καµµία ανάπτυξη, καµµία επένδυση δεν µπορεί να θεµελιωθεί
σε κινούµενη άµµο» και προτείνει µέτρα τόνωσης του τουρισµού.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθηµερινή
µάχη των διοικητών των νοσοκοµείων για την εξασφάλιση των
απαιτουµένων υλικών και φαρµάκων.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επιστολή του
Εµπορικού Συλλόγου Αιγιαλείας για την κατάργηση τµηµάτων
της ΔΟΥ Αιγίου.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον Ενιαίο Φορέα
Ελέγχου Τροφίµων ο οποίος, σύµφωνα µε το σύλλογο των µονί-
µων υπαλλήλων του, υποχρηµατοδοτείται.

34) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Περιφερειακή Επιτροπή Κολύµ-
βησης Υδατοσφαίρισης Κρήτης -Ρόδου της  Κολυµβητικής  Οµο-
σπονδίας  Ελλάδος δηλώνει αδυναµία για την αποπληρωµή του
λογαριασµού του νερού στη Δηµόσια Επιχείρηση Υδρευσης
Ηρακλείου, καθώς από τον Ιούλιο έχουν ανασταλεί όλες οι επι-
χορηγήσεις από τη ΓΓΑ  προς τα ΕΑΚ της χώρας και ζητεί τη
βοήθεια της πολιτείας.

35) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα της Εται-
ρείας Λογοτεχνών Νοτιοδυτικής Ελλάδος για την αγορά της
οικίας του εθνικού ποιητή Κωστή Παλαµά, επί της οδού Κορίνθου
241, στο κέντρο της πόλης.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην παράλειψη της εται-
ρείας «Ολυµπία Οδός» για τη λήψη προφυλακτικών µέτρων µε
αποτέλεσµα την πρόκληση σοβαρών ζηµιών από όµβρια ύδατα
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σε όµορες δηµοτικές οδούς και ιδιωτικές εκτάσεις.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Εκπολιτιστικού
Εξωραϊστικού Αναπτυξιακού Περιβαλλοντικού Συλλόγου Ζησι-
µαιικών «το Αιγυπτόκαστρο» αιτείται την αποκατάσταση και ανά-
δειξη του φράγκικου κάστρου Άρλας.

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στο κλείσιµο τµηµά-
των της ελληνικής γλώσσας στη Γερµανία.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Διοικητικό Συµβούλιο του Ερ-
γατοϋπαλληλικού Κέντρου Αιγίου αιτείται την απόσυρση των
αντεργατικών-αντικοινωνικών- αντιαναπτυξιακών µέτρων της Κυ-
βέρνησης.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απόφαση
συµπαράστασης του Δήµου Κατερίνης στο Σωµατείο Εστιατό-
ρων Ψητοπωλών και Συναφών Επαγγελµάτων του δήµου, ώστε
να γίνει διευκόλυνση των χρεών στον ΟΑΕΕ αλλά και χρηµατο-
δότηση. 

41) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μυκόνου αιτείται την ορι-
στική τακτοποίηση του θέµατος για την αποκατάσταση του ΧΑΔΑ
Δήµου Μυκόνου.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρει την πρόταση αναθεώρησης
του ΤΕΕ δυτικής Ελλάδας προς τη ΔΕΥΑΠ του ενδεχοµένου εγ-
καταστάσεως σταθµού υποδοχής βοθρολυµάτων στο Χάραδρο,
διότι προκύπτει έντονα κίνδυνος µη υλοποίησης του έργου µε
αντίστοιχο περιβαλλοντικό και οικονοµικό κόστος.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο ψήφισµα
του Συλλόγου Εργαζοµένων Δήµων Περιοχής Πρωτοδικείου
Αµαλιάδας, σχετικό µε τα οικονοµικά µέτρα τα οποία πλήττουν
τους ίδιους αλλά και τις οικογένειές τους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1.  Στην µε αριθµό 22454/08-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου  Νικολάου  δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1796/11-
10-2011  έγγραφο από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 22737/15-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1824/11-10-

2011  έγγραφο από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 22857/19-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βούρου Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΔΕΚΟ 1141264 ΕΞ/11-

10-2011  έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών
η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα το δελτίο
αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 22 Νοεµβρίου 2011, το
οποίο έχει ως εξής:

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ραράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 64/3-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις σκληρές τακτικές
των τραπεζών σε βάρος της αγοράς.

2. Η µε αριθµό 541/13-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την εξαίρεση της
Λήµνου από τους περιοριστικούς όρους για τον καταρροϊκό πυ-
ρετό.

3. Η µε αριθµό 599/14-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας  κ.  Θεόδωρου Ιγνατιά-
δη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων στη λειτουργία
των ΤΕΙ Θεσσαλονίκης και Καβάλας.

4. Η µε αριθµό 573/13-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε δηµοσιεύµατα του τύπου
για ανέγερση τζαµιού στη Θράκη µε τουρκική χρηµατοδότηση.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 14/3-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κων/νου Καρτάλη προς
την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την προετοιµασία του προεδρικού διατάγµατος για
τη συγχώνευση πανεπιστηµίων –σχολών – τµηµάτων.

2. Η µε αριθµό 7/3-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά τις καθυστερήσεις στην
καταβολή των επιδοµάτων κοινωνικής πρόνοιας στα άτοµα µε ει-
δικές ανάγκες (ΑΜΕΑ).

3. Η µε αριθµό 632/94/17-10-2011 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Ελευθερίου Αυ-
γενάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε το ύψος
της κρατικής επιχορήγησης και τα χρέη των πολιτικών κοµµάτων
προς τις ελληνικές τράπεζες.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι µε την υπ’
αριθµόν 2680/18-11-2011 επιστολή του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αντώνη Σαµαρά,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής γνωστοποιείται ότι ο Βουλευτής,
κ. Παναγιώτης Καµµένος τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας.

Η επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εισερχόµαστε τώρα στη
συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη είναι η πρώτη µε αριθµό 173/15-11-
2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Παπουτσή
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη διευκόλυνση των
διαδικασιών επιτυχούς πώλησης της βιοµηχανίας σιγαρέτων
ΣΕΚΑΠ σε υποψήφιο επενδυτή.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Δηµήτρη Παπουτσή θα απαντή-
σει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινί-
δης.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής Καβάλας του ΠΑΣΟΚ, κ.
Δηµήτρης Παπουτσής να διατυπώσει επί δίλεπτο την επίκαιρη
ερώτησή του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέραν του περιεχοµένου της ερωτήσεώς µου,

αναφέρω τα παρακάτω, αφού βεβαίως σας ευχαριστήσω για την
ανταπόκρισή σας στην επίκαιρη ερώτηση, αυτή που αφορά στην
τύχη και στο µέλλον της ΣΕΚΑΠ. Γνωρίζετε, άλλωστε, ότι η εν
λόγω συνεταιριστική καπνοβιοµηχανία, παρά το γεγονός πως
έχει τις εγκαταστάσεις της στο Νοµό Ξάνθης, απασχολεί µεγάλο
αριθµό εργαζοµένων και από τους όµορους νοµούς µε αποτέλε-
σµα το ενδιαφέρον ευρύτερα για την περιοχή αναφορικά µε την
τύχη της να είναι µεγάλο. 

Γνωρίζετε, επιπλέον, ότι η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης µαστίζεται ήδη από τα υψηλότερα στην επικράτεια
ποσοστά αποβιοµηχάνισης και ανεργίας. Ως και τούτου, το κλεί-
σιµο µιας µεγάλης, ιστορικής εταιρείας, όπως η συγκεκριµένη
συνεταιριστική καπνοβιοµηχανία της ΣΕΚΑΠ, εάν προστεθεί στον
κατάλογο µε τις άλλες µεγάλες εταιρείες της περιοχής που
έχουν ήδη κλείσει όπως τα Μάρµαρα Σκαρή, τα Ιχθυηρά Ξιφίας,
το Δελφίνι, η Σεβάθ, ο Λαναράς, καθώς και άλλες επιχειρήσεις,
ο αριθµός των οποίων δεν έχει τέλος, αποτελεί καίριο πλήγµα
ένα τέτοιο ενδεχόµενο για την απασχόληση τοπικά, όσο και ευ-
ρύτερα.

Το θέµα της επίκαιρης ερώτησής µου συνοψίζεται ως προς το
τι είναι διατεθειµένη να κάνει η Κυβέρνηση, προκειµένου να µην
καταστεί ο τρέχων και εν εξελίξει ακόµη διεθνής διαγωνισµός
άγονος, ένα αποτέλεσµα το οποίο όλοι απεύχονται σήµερα, γιατί
προφανώς θα οδηγήσει αυτόµατα στο κλείσιµο της ΣΕΚΑΠ µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την κοινωνία της ευρύτερης περιοχής.

Θα σας θυµίσω επιπρόσθετα ότι η προσέλευση ενδιαφεροµέ-
νων επιχειρήσεων µε δεσµευτικές προσφορές εξαγοράς για το
50% και πλέον της συγκεκριµένης καπνοβιοµηχανίας ΣΕΚΑΠ που
πωλεί η µεγαλοµέτοχος Αγροτική Τράπεζα, ήταν κατώτερη του
αναµενοµένου. Διάφορες εταιρείες κολοσσοί του εξωτερικού,
όπως η βρετανικών συµφερόντων British-American Tobacco ή και
η Imperial Tobacco µεταξύ άλλων κροατικών, νοτιοκορεάτικων
και λοιπών διεθνούς χαρακτήρα εταιρειών, τελικά επέλεξαν να
µην καταθέσουν δεσµευτική προσφορά, παρ’ ότι στην πρώτη
φάση της διαδικασίας είχαν δηµιουργήσει προσδοκίες για συµ-
µετοχή και θετικές εξελίξεις.

Τι, λοιπόν, προτίθεται να κάνει το ελληνικό δηµόσιο ώστε οι
δύο εναποµείναντες ενδεχόµενοι επενδυτές, δηλαδή το ινδικό
γκρουπ επενδυτών «BOMMIDALA» και η ελληνική εταιρεία «ΗΛΙ-
ΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α.Ε.» να βρουν τη ΣΕΚΑΠ να λειτουργεί
απρόσκοπτα και µε ισχυρή παρουσία στην αγορά; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Φίλιπ-

πος Σαχινίδης Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών να απαντή-
σει στην ερώτηση του κ. Παπουτσή.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η θέση της Κυβέρνησης απέναντι στο µέλ-
λον τόσο της ΣΕΚΑΠ όσο και της Αγροτικής Τράπεζας είναι
σαφής και στο παρελθόν, µου δόθηκε η ευκαιρία να τοποθετηθώ
πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Αντιλαµβάνεστε και εσείς καθ’ ότι είστε ένας Βουλευτής της

περιφέρειας, προέρχεστε από ένα νοµό που έχει αγρότες, πόσο
σηµαντικό είναι να απαλλάξουµε την Αγροτική Τράπεζα της Ελ-
λάδος από τις στρεβλώσεις του παρελθόντος που τη βαραίνουν,
έτσι ώστε, πραγµατικά, να µπορέσει να επιτελέσει τον αναπτυ-
ξιακό της ρόλο, που είναι η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα. 

Από την άλλη πλευρά, αντιλαµβάνεστε ότι για να µπορέσει να
συνεχίσει να λειτουργεί η ΣΕΚΑΠ, η οποία κατέχει ένα σηµαντικό
µερίδιο στην παραγωγή τσιγάρων που καταναλώνονται στην ελ-
ληνική αγορά αλλά διαδραµατίζει και ένα σηµαντικό ρόλο στην
οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής της
Θράκης, θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι δεν µπορεί να συ-
νεχίσει να λειτουργεί εξαρτώµενη από κρατικές επιδοτήσεις
αλλά να στηριχθεί σε µια αναπτυξιακή στρατηγική.

Αν κάτι µας δίδαξε η κρίση µε την οποία βρίσκεται αντιµέτωπη
η χώρα µας, είναι ότι δεν µπορούµε να έχουµε επιχειρήσεις, οι
οποίες στηρίζονται αποκλειστικά και µόνο στην άµεση ή έµµεση
κρατική επιδότηση. Πρέπει να έχουµε επιχειρήσεις οι οποίες θα
είναι εξαγωγικές, θα είναι υγιείς και θα στηρίζονται στις δικές
τους δυνάµεις.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η πώληση των αγροτοβιοµηχανιών που έχει
στον έλεγχό της η Αγροτική Τράπεζα αποτελεί αναπόσπαστο
µέρος ενός τετραετούς προγράµµατος αναδιάρθρωσης, το
οποίο όπως γνωρίζετε η τράπεζα ξεκίνησε να υλοποιεί από το
2010 και προβλέπεται να έχει ολοκληρώσει το 2013. Και αυτό το
πρόγραµµα, απορρέει όχι µόνο από τις υποχρεώσεις που έχει
αναλάβει η χώρα µας απέναντι στους θεσµικούς δανειστές, αλλά
και απέναντι στη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Στο πλαίσιο αυτών των δεσµεύσεων βρίσκεται, όπως πολύ
σωστά επισηµάνατε και στην ανάπτυξη της ερώτησής σας, ο διε-
θνής δηµόσιος διαγωνισµός που έχει προκηρύξει η ΑΤΕ. Οι σχε-
τικές διαδικασίες για την ιδιωτικοποίηση, προχωρούν µε ικανο-
ποιητικό τρόπο. Αναφέρατε κι εσείς ότι η ΑΤΕ BANK ανακοίνωσε
ότι υποβλήθηκαν δύο δεσµευτικές προσφορές. Η διαδικασία
αυτή, προβλέπει µαζί µε την υποβολή δεσµευτικής προσφοράς
και υποβολή της σχεδιαζόµενης στρατηγικής αλλά και το σχέδιο
δράσης του υποψηφίου, που θα διασφαλίζει τη βιώσιµη λειτουρ-
γία της εταιρείας, κάτι που πιστεύω ότι επιθυµούν όλοι οι κάτοι-
κοι της περιοχής, οι οποίοι απασχολούνται στη συγκεκριµένη
εταιρεία. Οι προσφορές αυτές αξιολογούνται από την τράπεζα
αλλά και από τον σύµβουλο πώλησης. 

Περαιτέρω, η διοίκηση της ΣΕΚΑΠ, υπέβαλε το Σεπτέµβριο αί-
τηµα παροχής εγγύησης του ελληνικού δηµοσίου για την αντι-
µετώπιση των δυσκολιών που προέκυψαν από την πρόσφατη
αλλαγή νοµοθεσίας αλλά και γενικότερα για την οµαλή συνέχιση
της λειτουργίας της. Βεβαίως, όπως γνωρίζετε, οι εγγυήσεις που
παρέχει το ελληνικό δηµόσιο, χορηγούνται στο πλαίσιο των κοι-
νοτικών κατευθυντήριων γραµµών, για τη διάσωση και αναδιάρ-
θρωση των προβληµατικών επιχειρήσεων της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Δηλαδή, η παροχή εγγύησης θα πρέπει να δικαιολο-
γείται από σοβαρούς κοινωνικούς λόγους, να µην επιφέρει αρ-
νητικές επιπτώσεις σε άλλα κράτη – µέλη, να δίνεται µε επιτόκιο
τουλάχιστον ανάλογο µε εκείνο που ισχύει για υγιείς επιχειρήσεις
και µε ανώτατη διάρκεια τους έξι µήνες και βέβαια να περιορίζε-
ται στο ποσό των 10 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Έχει, λοιπόν, δοθεί η κατ’ αρχήν έγκριση του ελληνικού δηµο-
σίου και είµαστε στο στάδιο της αποσφράγισης των προσφορών
των τραπεζών, ώστε να ολοκληρωθεί η διαδικασία το συντοµό-
τερο δυνατό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή που δείξατε στο
χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Φί-
λιππο Σαχινίδη, Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών.

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Παπουτσής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Θα

σας θυµίσω ωστόσο ότι η ΣΕΚΑΠ, λόγω όλων αυτών των
πραγµατικών –δεν το αρνούµαι- ζητηµάτων, που περιγράψατε
προηγουµένως, βρίσκεται ήδη στη δυσχερή θέση να έχει χάσει
τουλάχιστον το 40% περίπου του αρχικού µεριδίου της που είχε
µέχρι πρότινος στην αγορά. Τα ίδια τα οικονοµικά στοιχεία της
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εταιρείας, καταδεικνύουν του λόγου το αληθές. Δηλαδή, η
ΣΕΚΑΠ και τα οξύτατα προβλήµατα ρευστότητας χρήζουν
άµεσης αρωγής από το κράτος, έτσι ώστε η εταιρεία να πωληθεί
επιτυχώς σε έναν από τους επενδυτές που αναφερθήκαµε
προηγουµένως. 

Να αναφερθεί ότι µια σειρά χειρισµών από πλευράς του
πωλητή, δηλαδή της ΑΤΕ εν προκειµένω, που είναι ταυτόχρονα
και η πιστώτρια τράπεζα της συγκεκριµένης επιχείρησης αλλά
και η υποεκτίµηση από την πλευρά της ΑΤΕ της υποχρέωσης
καταβολής διπλών γραµµατίων από τέλος Σεπτεµβρίου µέχρι το
τέλος Οκτωβρίου, λόγω αλλαγής της σχετικής νοµοθεσίας,
οδήγησε τη ΣΕΚΑΠ στο σηµείο να εκπέσουν όλες οι εγγυητικές
της, µε συνεπακόλουθο το αδιέξοδο που δηµιουργήθηκε πρό-
σφατα. 

Να σηµειωθεί, επίσης, ότι ο υλοποιηµένος κύκλος εργασιών
της ΣΕΚΑΠ, συρρικνώθηκε πέρυσι στα 36 εκατοµµύρια ευρώ,
περίπου, από τα 53 εκατοµµύρια ευρώ που είχε το 2009 και λόγω
της αύξησης του φόρου στα τσιγάρα που αναφερθήκατε προη-
γουµένως, από πλευράς της πολιτείας, τρεις φορές µάλιστα εν
προκειµένω µέσα στο 2010, ενώ οι ζηµιές προ φόρων διαµορ-
φώθηκαν στα 13 εκατοµµύρια ευρώ περίπου, έναντι κερδών 5,3
εκατοµµυρίων ευρώ την ίδια περίοδο κατά το προηγούµενος
έτος, το 2009.

Για να βγει εποµένως από το αδιέξοδο η ΣΕΚΑΠ ζήτησε χρη-
µατοδότηση από την ΑΤΕ, η οποία αρνήθηκε όµως εν προκει-
µένω, παρά το γεγονός ότι η τράπεζα κατέχει σχεδόν το 50% των
µετοχών της εταιρείας και έχει εισπράξει µέχρι σήµερα εκατον-
τάδες εκατοµµύρια ευρώ τόκους απ’ αυτήν την επιχείρηση, δε-
δοµένου ότι τα επιτόκια µε τα οποία δάνειζε η Αγροτική Τράπεζα
ήταν κατά πολύ υψηλότερα του µέσου όρου των επιτοκίων της
αγοράς και κυµαίνονταν σ’ ένα ποσοστό περίπου 13,8%. 

Επιπλέον, ενώ το σηµερινό µετοχικό κεφάλαιο της ΣΕΚΑΠ
ανέρχεται στο ποσό των 11 εκατοµµυρίων ευρώ, µόνο πέρυσι η
καπνοβιοµηχανία αναγκάστηκε να απορροφήσει ποσό 13,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για φόρους που επιβλήθηκαν εκτάκτως από το
ελληνικό δηµόσιο κατά τα προπεριγραφόµενα, για να µη µετα-
κυλίσει αυτό το κόστος στους καταναλωτές και καταβαραθρωθεί
ακόµη περισσότερο από τον ανταγωνισµό. Κι αν οι εκπρόσωποι
των ξένων οίκων, κολοσσών της παγκόσµιας καπνοβιοµηχανίας,
µετρούν ανάλογες µε την ΣΕΚΑΠ  ζηµιές, έχουν ωστόσο ως εφε-
δρεία τις µητρικές τους εταιρείες, που µπορούν να αντισταθµί-
σουν τις ζηµιές µε κέρδη από άλλες αγορές στο διεθνές
περιβάλλον. Η Συνεταιριστική Καπνοβιοµηχανία της Ξάνθης
ωστόσο δεν έχει αυτήν τη δυνατότητα και βρίσκεται πλέον σε
εξαιρετικά δυσχερή θέση, µε το φάσµα του λουκέτου µπροστά
της, εάν δεν βοηθηθεί, έστω και στο τέλος, ώστε να γίνει ισχυρή
και ελκυστική. 

Επιπλέον, το πρόβληµα της ΣΕΚΑΠ εντείνεται και από τη δια-
δικασία εκτελωνισµού των προϊόντων. Προσωρινά το πρόβληµα
αντιµετωπίζεται, καθώς οι αντιπρόσωποι της εταιρείας προκατα-
βάλλουν το αντίτιµο της παραγγελίας µε τα κεφάλαια που δια-
θέτουν κι αυτοί κατ’ αυτόν τον τρόπο εκτελωνίζουν τα τσιγάρα.
Ωστόσο, εν µέσω κρίσης αυτός ο τρόπος δεν είναι και ο πλέον
πρόσφορος και σταθερός, λόγω των οικονοµικών δυσχερειών
που αντιµετωπίζουν και οι ίδιοι οι αντιπρόσωποι. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, ο όποιος επενδυ-
τής τελικώς πρόκειται να επιλεγεί, εκτός από το βάρος του δα-
νεισµού της καπνοβιοµηχανίας, ο οποίος κυρίως ανάγεται στην
Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος, θα κληθεί να «αιµοδοτήσει»
άµεσα τη βιοµηχανία για να τη διατηρήσει ζωντανή στην αγορά,
δεδοµένου ότι η ΣΕΚΑΠ από το 8,5% της αγοράς που κατείχε
µέχρι πρόσφατα, σήµερα βρίσκεται σ’ ένα ποσοστό περίπου 5%. 

Όλα τα παραπάνω προβλήµατα καλούν την Κυβέρνηση ασφα-
λώς να δώσει ή να διευκολύνει άµεσες λύσεις και σε κάθε περί-
πτωση ρεαλιστικές. Γνωρίζω φυσικά, όπως όλοι µας, ότι τα
προβλήµατα της πολιτείας είναι µεγάλα κι ότι οι πόροι δεν επαρ-
κούν για όλα τα ανοιχτά µέτωπα. Ωστόσο, γνωρίζω ακόµη καλύ-
τερα ότι η περιοχή µας, ο Νοµός Καβάλας, οι Νοµοί Έβρου,
Ροδόπης, Ξάνθης και Δράµας δεν µπορούν να στείλουν και άλλο
άτοµο ακόµη στο ταµείο της ανεργίας. 

Κύριε Υπουργέ, µε δεδοµένη την ευαισθησία σας, αναµένω,

λοιπόν, τη δευτερολογία σας, µε την ελπίδα ότι, όχι µόνο µπο-
ρείτε να εγκύψετε και να αφουγκραστείτε τα προβλήµατα των
εργαζοµένων της ΣΕΚΑΠ αλλά κι ότι µπορείτε να τους προσφέ-
ρετε κάτι χειροπιαστό, που να διασφαλίζει το εργασιακό τους
µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης προκειµέ-
νου να δευτερολογήσει.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ακούγοντας την τοποθέτησή σας νοµίζω ότι
και οι δύο συµφωνούµε σ’ ένα πράγµα: ότι για να µπορέσει η
ΣΕΚΑΠ να συνεχίσει τη λειτουργία της έχει ανάγκη από κεφά-
λαια. Έχει, λοιπόν, ανάγκη από επενδυτές, οι οποίοι θα στηρί-
ξουν κεφαλαιακά την επιχείρηση, για να µπορεί να συνεχίσει τη
δραστηριότητά της και να παραµείνει ισχυρή στο χώρο της επε-
ξεργασίας και παραγωγής τσιγάρων. 

Σας είπα, λοιπόν, ότι η διαδικασία ιδιωτικοποίησης της ΣΕΚΑΠ
θα πρέπει να ολοκληρωθεί µέσα σ’ ένα πλαίσιο πλήρους διαφά-
νειας. Σε ό,τι αφορά την ευθύνη που αντιστοιχεί στο Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους, το οποίο παρέχει εγγυήσεις, σας είπα ότι
εµείς βεβαίως έχουµε δώσει κατ’ αρχάς την εγγύηση. Περιµέ-
νουµε το άνοιγµα των προσφορών από τη µεριά των τραπεζών
και µε τη ρευστότητα που θα δοθεί µέσω του δανείου που θα
εξασφαλίσει η εταιρεία µέσω της εγγύησης που θα πάρει από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, θα µπορέσει να συνεχίσει τη λει-
τουργία της και ταυτοχρόνως να είναι ελκυστική σ’ αυτούς τους
επενδυτές, οι οποίοι ενδιαφέρονται να αγοράσουν και να στηρί-
ξουν στη συνέχεια την επιχείρηση αυτή, µε τα κεφάλαια τα οποία
θα τοποθετήσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Σα-

χινίδη και τον κ. Παπουτσή.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 175/15-11-2011 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέντζα προς τους Υπουργούς Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την
εφαρµογή των αρχών προσβασιµότητας σε κτήρια και χώρους
δηµόσιας συνάθροισης.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέντζα, θα
απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

Παρακαλείται η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ευγενία
Τσουµάνη-Σπέντζα, να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή της.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, σε περιόδους κρίσεων και

ύφεσης, θέµατα που δεν θεωρούνται ότι έχουν αµιγώς οικονο-
µικό χαρακτήρα, δυστυχώς παίρνουν µια δευτερεύουσα θέση,
παρ’ ότι αφορούν σηµαντικό τµήµα του πληθυσµού µας και η επί-
λυσή τους, δυστυχώς, παραπέµπεται αορίστως στο µέλλον. 

Ένα τέτοιο, λοιπόν, χρονίζον ζήτηµα είναι αυτό της προσβα-
σιµότητας, δηλαδή της ανεµπόδιστης και αυτόνοµης µετακίνη-
σης κάθε πολίτη στο δοµηµένο περιβάλλον, στους ελεύθερους
χώρους και στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Η προσβασιµότητα
αποτελεί µια προϋπόθεση για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής
και για την ισότιµη συµµετοχή στην κοινωνική και οικονοµική ζωή
πολλών συµπολιτών µας, που αντιµετωπίζουν διαρκή ή περιστα-
σιακά προβλήµατα µετακίνησης. Είναι εποµένως ένα ατοµικό δι-
καίωµα. 

Και δεν µιλώ µόνο για τα άτοµα µε αναπηρία αλλά και για δε-
κάδες άλλες κατηγορίες συνανθρώπων µας, που αντιστοιχούν
τουλάχιστον στο µισό του πληθυσµού της χώρας και αυτό θα το
δούµε στη συνέχεια.

Στη χώρα µας το θέµα της προσβασιµότητας επιχειρήθηκε να
αντιµετωπιστεί κατ’ αρχάς µε το ν.2831/2000, στον οποίον καθο-
ρίζεται µε σχετική επάρκεια η εφαρµογή των αρχών αυτών σε
δηµόσια και ιδιωτικά κτήρια νεοανεγειρόµενα αλλά και σε υφι-
στάµενα. Ωστόσο, ως προς τα υφιστάµενα, η απουσία της συγ-
κεκριµένης προθεσµίας ολοκλήρωσης των σχετικών υποχρεώ-
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σεων στα υφιστάµενα κτήρια και στους κοινόχρηστους χώρους
αλλά και η απουσία επίσης ανάλογων κυρώσεων, σε περίπτωση
που δεν εφαρµοστούν αυτά, αντιλαµβάνεστε ότι καθιστούν τις
σχετικές διατάξεις εντελώς ανενεργές. 

Από τότε δεν έχει υπάρξει καµµία προσπάθεια για την ουσια-
στική και καθολική τους εφαρµογή. Ακόµα και µία υπουργική
απόφαση της προηγουµένης Υπουργού της κ. Μπιρµπίλη προ
διετίας αναφέρεται στην προσβασιµότητα µόνο στους κοινόχρη-
στους χώρους και όχι σε χώρους δηµόσιας συνάθροισης. Και
παραλλήλως, βεβαίως, απουσιάζει πάλι το θέµα των κυρώσεων
για τη µη εφαρµογή των διατάξεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με δεδοµένη τη διαρκή επικαιρότητα του θέµατος, ιδιαίτερα
για εκείνους τους συµπολίτες µας που αυτήν την περίοδο πλήτ-
τονται πολλαπλώς, κύριε Υπουργέ, λόγω της έλλειψης µέριµνας
από το κράτος -και αφορά αυτό κυρίως αναπήρους, που αυτήν
τη στιγµή µας παρακολουθούν και από εδώ αλλά και από το κα-
νάλι της Βουλής- θέλω να σας ρωτήσω τα εξής:

Πρώτον, ποια είναι η πολιτική της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά
την εφαρµογή των αρχών προσβασιµότητας σε χώρους δηµό-
σιας συνάθροισης; 

Και δεύτερον, αν θα αναλάβετε κάποιες θεσµικές πρωτοβου-
λίες για τη συµπλήρωση και ολοκλήρωση του θεσµικού αυτού
πλαισίου, που θα επεκτείνεται και στους χώρους δηµόσιας συ-
νάθροισης, διότι είναι πολύ βασικό δικαίωµα αυτό, αλλά και µέσα
σε συγκεκριµένες προθεσµίες, µε βάση τις οποίες θα υπάρχει η
υποχρέωση συµµόρφωσης, ειδάλλως να προβλέπονται οι ανά-
λογες κυρώσεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, κ. Νικόλαος Σηφουνάκης, να λάβει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι στο πλαίσιο των δράσεων του
ΥΠΕΚΑ, ως συνέχεια, αν θέλετε και των ολίγων αλλά ουσιαστικών
πραγµάτων που έχουν γίνει στα θέµατα της προσβασιµότητας,
τουλάχιστον τα τελευταία είκοσι χρόνια, προωθούµε νοµοθετικές
πρωτοβουλίες για τη βελτίωση της προσβασιµότητας σε κτήρια
και κοινόχρηστους χώρους. 

Πρέπει, βεβαίως, να σας πω ότι στη δεκαετία του ’80 και του
’90 έγινε µια µεγάλη προσπάθεια –και πρέπει να πω έτσι, οικου-
µενικά, αν επιτρέπεται ο όρος- όσον αφορά την προσβασιµότητα
στους δηµόσιους χώρους, τους υπαίθριους και αναφέροµαι
στους δήµους, αναφέροµαι στα πεζοδρόµια που δεν υπάρχουν,
αναφέροµαι στην κακή κατάσταση στην οποία βρίσκονται. Και
εκεί έχουµε µια πολύ µεγάλη υστέρηση σε σχέση  µε αυτό που
συµβαίνει σε άλλες χώρες, δεν λέω αναπτυγµένες, σε µια µέση
χώρα της Ευρώπης και του κόσµου. 

Ο σκοπός µας, λοιπόν, στο συγκεκριµένο θέµα για τους δηµό-
σιους χώρους είναι να καταστήσουµε αυτό το δηµόσιο χώρο και
φιλικό και ανοικτό σε κάθε πολίτη-χρήστη. Για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, πιστεύουµε ότι η προσβασιµότητα, αλλά και η ίδια η αξιο-
πρέπεια της ύπαρξής τους είναι κυρίως αυτό που εµείς θέλουµε,
δηλαδή να ταυτίζονται απόλυτα αυτά τα δύο.

Θέλω να επιχειρήσω ένα σύντοµο ιστορικό και να υπενθυµίσω
τα εξής: Το 1997 εκδόθηκαν από το Υπουργείο οι οδηγίες «Σχε-
διάζοντας για όλους», που είχαν στόχο την υποβοήθηση του σχε-
διασµού για την αυτόνοµη διακίνηση και τη διαβίωση των ατόµων
µε αναπηρία και γενικά όλων των ατόµων, τα οποία έχουν προ-
βλήµατα κίνησης στους υπαίθριους χώρους και τα κτήρια. 

Επίσης, µε το άρθρο 28 του ΓΟΚ του 2000 θεσπίστηκε η προ-
σπελασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία σε ορισµένες κατηγο-
ρίες κτηρίων. Ακόµη, συγκροτήθηκε η επιτροπή προσβασιµό-
τητας που λειτουργεί µέχρι σήµερα στο Υπουργείο, η οποία έχει
κάνει συγκεκριµένες προτάσεις και θα σας δώσω τη δυνατότητα
να κατανοήσετε τι κάνουµε αυτόν τον τελευταίο χρόνο. 

Έτσι, λοιπόν, σε εκτέλεση αυτής της διάταξης το 2001 εκδό-
θηκε η απόφαση του Υπουργού ΠΕΧΩΔΕ τότε που ρυθµίζει τα
θέµατα εξυπηρέτησης ατόµων µε αναπηρία σε υφιστάµενα κτή-

ρια, που στεγάζουν υπηρεσίες του δηµοσίου, του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα και βεβαίως των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. 

Υπάρχουν παραδείγµατος χάριν πάρα πολλά κτήρια, καινούρ-
για δηµαρχεία, που κτίστηκαν µετά το 2001 στο όνοµα του «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» –και είναι δεκάδες κτήρια- όπου αυτά τα κτήρια
έχουν πράγµατι έναν πολύ ωραίο σχεδιασµό για τα άτοµα µε
αναπηρία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Υπουργέ, τα υπόλοιπα θα τα απαντήσω στη δευτερολο-
γία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Παρακαλείται η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα να λάβει το
λόγο. 

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα προχωρήσω και εγώ σε κάποιες περαιτέρω

παρατηρήσεις ως προς τη σηµασία του θέµατος, αλλά και το
ιστορικό του. 

Θυµίζω ότι η εξασφάλιση της προσβασιµότητας ως δικαίωµα
απορρέει κατ’ αρχάς από σχετικές υποχρεώσεις της χώρας µας
ως µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Η ψήφιση του ν.2831 έγινε υπό την πίεση να
ικανοποιηθεί σχετικός όρος του συµβολαίου ανάθεσης της διε-
ξαγωγής Ολυµπιακών Αγώνων και Παραολυµπιακών Αγώνων,
που το 2004 επέβαλε, όπως ξέρετε, την εξασφάλιση αυτής της
προσβασιµότητας στη χώρα µας ως κυρίαρχης προϋπόθεσης
για τη διεξαγωγή των αγώνων. 

Η απουσία προθεσµιών που παραµένει για την ολοκλήρωση,
αλλά και η απουσία επίσης επιβολής κυρώσεων στο ν.2831/2000
επιχειρήθηκε να διευθετηθεί µε ένα µετέπειτα νόµο του 2002, το
ν.3057, περιοριζόταν όµως µόνο στους ολυµπιακούς δήµους. 

Ενώ δηλαδή πήγε να γίνει ένα βήµα, περιορίστηκε πάρα πολύ
µόνο εκεί, ως υποχρέωση, βεβαίως, και µε αυτόν τον τρόπο η πα-
ρέµβαση αυτή είχε περιορισµένα αποτελέσµατα, καθώς µόνο το
6% των δηµοσίων οργανισµών συµµορφώθηκαν πλήρως µε τις
οριζόµενες εργασίες προσβασιµότητας. Και, βεβαίως, παραµένει
πάντα το θέµα των κτηρίων που προϋπήρχαν, αν θέλετε, και όχι
των νεοαναγειροµένων. Ενώ, λοιπόν, θα µπορούσε µε αυτόν το
νόµο του 2002 να δοθεί µια παράταση στην προθεσµία και όλα
τα κτήρια, εν πάση περιπτώσει, να µπορέσουν να έχουν αυτές
τις ευχέρειες, εν τούτοις χάθηκε µια ευκαιρία για τη βελτίωσή
τους. 

Θέλω να τονίσω γι’ άλλη µια φορά ότι το θέµα της προσβασι-
µότητας αφορά πολλές κατηγορίες συµπολιτών µας και όχι µόνο
τους αναπήρους, δηλαδή εκτός από τα άτοµα µε αναπηρία –που
είναι και το βασικό κοµµάτι του ενδιαφέροντός µας- υπάρχουν
οι ηλικιωµένοι, υπάρχουν τα άτοµα που έχουν συγκεκριµένες πα-
θήσεις ή τραυµατισµούς, υπάρχουν οι εγκυµονούσες, οι γονείς
που έχουν βρέφη ή µικρά παιδιά µε καρότσια κ.λπ.. 

Θέλω, λοιπόν, να σηµειώσω ότι αυτές οι κατηγορίες στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση χαρακτηρίζονται ως εµποδιζόµενα άτοµα –το
γνωρίζουµε αυτό- και σε ευρωπαϊκό επίπεδο ανέρχονται σε δια-
κόσια πενήντα εκατοµµύρια, ενώ στη χώρα µας περίπου σε πέντε
εκατοµµύρια, δηλαδή µιλάµε για το µισό περίπου του πληθυσµού
της χώρας που θεωρούνται κατά περιόδους εµποδιζόµενα
άτοµα. 

Εξίσου σηµαντική, κύριε Υπουργέ, είναι βεβαίως και η οικονο-
µική διάσταση του θέµατος, που συνδέεται κυρίως µε τον τουρι-
σµό. Όπως ξέρετε, η προσβασιµότητα αποτελεί έναν καθορι-
στικό παράγοντα για την ελκυστικότητα της χώρας µας ως του-
ριστικού προορισµού, δεδοµένου ότι τα άτοµα µε αναπηρία αλλά
και οι συνοδοί τους –που µόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπολο-
γίζονται περίπου σε εκατόν τριάντα τρία εκατοµµύρια- επιλέγουν
προορισµούς, όπως καταλαβαίνετε, µε κατάλληλες υποδοµές,
προκειµένου να µπορούν να διαµείνουν και να µετακινηθούν τα
άτοµα αυτά. 

Μάλιστα, είναι ενδιαφέρον ένα στοιχείο του Ευρωβαρόµετρου
του 2007, όπου το 91% των ερωτηθέντων ατόµων µε αναπηρία
απήντησε ότι θα κατανάλωνε πολύ περισσότερα προϊόντα και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                          1791



υπηρεσίες στις µετακινήσεις του, αν µπορούσε να µετακινείται
χωρίς εµπόδια. 

Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό ότι πέραν του κοινωνικού χαρα-
κτήρα του θέµατος και -αν θέλετε- και της πλευράς των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, το ζήτηµα αυτό έχει µία εξέχουσα και
σπουδαία οικονοµική σηµασία για τη µέριµνα της πολιτείας και
θα ήθελα να παρακαλέσω και τη δική σας άποψη και από αυτήν
την πλευρά του ζητήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικό-
λαος Σηφουνάκης έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Η κ. Σπέντζα έβαλε πολλά θέµατα. Εγώ, εν τάχει, θα υπενθυ-
µίσω ότι το Μάρτη του 2011 εκδόθηκε η κοινή υπουργική από-
φαση «Υποχρεώσεις και µέτρα για την ασφάλεια διέλευσης των
πεζών κατά την εκτέλεση εργασιών σε κοινόχρηστους χώρους
πόλεων και οικισµών, που προσδιορίζονται για την κυκλοφορία
των πεζών».

Θέλω να τονίσω, επίσης, ότι πριν από λίγες µέρες ολοκληρώ-
σαµε την ψήφιση του νόµου «Ο νέος τρόπος έκδοσης οικοδοµι-
κών αδειών» στην Ολοµέλεια της Βουλής. Νοµίζω ότι έχει
δηµοσιευθεί ή δηµοσιεύεται αύριο στην Εφηµερίδα της Κυβέρ-
νησης. Και σε συνεργασία µε τους εκπροσώπους των ΑΜΕΑ προ-
βλέπεται σε αυτόν το νέο νόµο, στο άρθρο 3, όπου υπάρχει το
κεφάλαιο που λέει «Δικαιολογητικά, στοιχεία και µελέτες» και βά-
ζουµε ως υποχρεωτικό να υπάρχει στην αρχιτεκτονική µελέτη, η
µελέτη παθητικής πυροπροστασίας αλλά και η µελέτη προσβα-
σιµότητας για άτοµα µε αναπηρία στα κτήρια, δηµόσια και ιδιω-
τικά, παντού. Είναι υποχρεωτικό.

Επιπρόσθετα, στο άρθρο 38, στο κεφάλαιο που λέει «Αναδιάρ-
θρωση υπηρεσιών» του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής συστήνεται γραφείο µελετών για άτοµα
µε αναπηρίες, µε αντικείµενο την αντιµετώπιση των αναγκών για
την αυτόνοµη διακίνηση και διαβίωση των ΑΜΕΑ στο δοµηµένο
περιβάλλον.

Αυτό το γραφείο υπάγεται απευθείας στον Υπουργό και έχει
τις παρακάτω αρµοδιότητες: Τη σύνταξη των σχετικών προδια-
γραφών-οδηγιών σχεδιασµού και των κανονιστικών ρυθµίσεων
για θέµατα ασφαλούς και αυτόνοµης διαβίωσης και διακίνησης,
το συντονισµό των εθνικών, τεχνικών και αναπηρικών φορέων σε
σχετικά θέµατα, την παρακολούθηση σχετικών ευρωπαϊκών προ-
γραµµάτων και τη συµµετοχή σε κοινοτικά χρηµατοδοτικά προ-
γράµµατα.

Να ληφθεί υπ’ όψιν ότι µε εξουσιοδότηση του νόµου, µέσω
ΚΥΑ, ό,τι εντάσσεται ή ό,τι ουσιαστικά θεσµοθετείται σε επίπεδο
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ή, αν θέλετε, ντιρεκτίβας της Κοµι-
σιόν, ταυτόχρονα, χωρίς να χρειάζεται νοµική ρύθµιση, µέσω
ΚΥΑ -εξουσιοδότηση κοινών υπουργικών αποφάσεων, ουσια-
στικά των δύο Υπουργείων, του Υπουργείου Υποδοµών και του
ΥΠΕΚΑ- θα µπορεί να γίνεται πράξη και στη χώρα µας.

Επίσης, έχει και τις εξής αρµοδιότητες: Την ανταλλαγή τεχνο-
γνωσίας και συνεργασία µε τοπικούς, εθνικούς, κοινοτικούς και
διεθνείς φορείς, την ενηµέρωση των εµπλεκοµένων για το αντι-
κείµενο, την ανάπτυξη συνεργασίας κάθε µορφής µε άλλες υπη-
ρεσίες του δηµοσίου, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και
-επαναλαµβάνω- τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
όπου έχουν γίνει κάποια βήµατα µπροστά, αλλά δυστυχώς, λεί-
πουν πάρα πολλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ πριν από λίγες µέρες ήµουν στο Ρέθυµνο, όπου παρου-

σιάζαµε την αναθεώρηση του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου και
πράγµατι εντυπωσιάστηκα από τον τρόπο µε τον οποίο ο Δήµος
Ρεθύµνου στους οριζόντιους άξονες, αλλά και στους κάθετους
άξονες έχει µεριµνήσει να υπάρχουν εκπληκτικά πεζοδρόµια για
τους πεζούς, για τα άτοµα µε αναπηρία, για τους ποδηλάτες
κ.ο.κ.. Είναι πραγµατικά ή θα γίνει µία πόλη-πρότυπο. Μακάρι

αυτό να συµβεί και αλλού!
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι συνεχίζουµε, έστω και αν σε πολλά πράγµατα το

δηµόσιο άργησε να βάλει µπροστά, µια προσπάθεια που νοµίζω
ότι είναι σηµαντική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα συνεχίσουµε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε την τέταρτη επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου, την οποία θα απαντήσει και πάλι ο κ. Σηφουνάκης. Πρό-
κειται για την µε αριθµό 179/15-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Πα-
πανδρέου-Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη δηµιουργία
Βιοµηχανικής Περιοχής (ΒΙΠΕ) στο Μαντούδι Ευβοίας.

Παρακαλείται η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευ-
τής Νοµού Ευβοίας του ΛΑΟΣ, να διατυπώσει την επίκαιρη ερώ-
τησή της. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα έλεγα ότι επιτέλους, µετά από πάρα πολ-
λές αναβολές, σήµερα µου δίνεται η δυνατότητα µε αυτήν την
επίκαιρη ερώτηση να σας µεταφέρω την αγωνία, την εναντίωση,
την αντίθεση και τους προβληµατισµούς τόσο των κατοίκων της
βορείου Ευβοίας και των φορέων βέβαια, αλλά και τη δική µου –
αυτό εξυπακούεται- σχετικά µε την πρόθεση, απόφαση –αυτό θα
µας το επιβεβαιώσετε- δηµιουργίας ΒΙΠΕ στο Μαντούδι Ευβοίας
και συγκεκριµένα στην περιοχή Φούρνων Μαντουδίου Ευβοίας.  

Η συγκεκριµένη περιοχή δεν απέχει ούτε ένα χιλιόµετρο από
τον οικισµό του Μαντουδίου. Απέχει πεντέµισι χιλιόµετρα από
την παραλία της Αγίας Άννας, µία καταπληκτική παραλία την
οποία ειλικρινά συνιστώ σε όλους για τα καλοκαιρινά τους µπά-
νια. Είναι µια πεντακάθαρη θάλασσα. Απέχει έξι χιλιόµετρα από
το Προκόπι Ευβοίας. Το Προκόπι Ευβοίας ξέρετε ότι έχει την ευ-
λογία κάθε χρόνο να έχει το δεύτερο µεγαλύτερο ορθόδοξο προ-
σκύνηµα του Αγ. Ιωάννου του Ρώσου µετά την Παναγία της
Τήνου. Είναι πάρα πολύ κοντά στο πανέµορφο Πήλι και εν πάση
περιπτώσει, απέχει δεκαπέντε χιλιόµετρα από την ιστορική λίµνη
του Αγγελή Γοβιού. 

Τα λέω όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, γιατί όλοι πρέπει να κατα-
λάβουν γιατί η χωροθέτηση στη συγκεκριµένη περιοχή µιας ΒΙΠΕ
-όπως πάρα πολύ σωστά επισηµαίνει και η Ειδική Γραµµατέας
Επιθεώρησης Περιβάλλοντος κ. Μαργαρίτα Καραβασίλη, την
οποία ειλικρινά ευχαριστώ για την ευαισθησία της και για την
ακεραιότητά της και θα καταθέσω την έκθεσή της στα Πρακτικά
της Βουλής- αποσκοπεί στη δηµιουργία µελλοντικής φιλοξενίας
µονάδων –και αυτό θέλω να το τονίσω- υψηλής όχλησης, δηλαδή
διυλιστήρια, µονάδες καύσης σκουπιδιών και όλα τα επακό-
λουθα. 

Εξάλλου, η συγκεκριµένη εταιρεία, η εταιρεία «ΤΕΡΝΑ» έχει
ήδη υποβάλει άδεια αδειοδότησης. Από ό,τι πληροφορούµαι -
θέλω όµως να το επιβεβαιώσετε εσείς σήµερα, κύριε Υπουργέ-
ναυάγησε η αδειοδότηση της προσπάθειας να δηµιουργηθούν
δύο γιγαντιαίες µονάδες παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος µε
φυσικό αέριο συνολικής ισχύος 1.160 MW. Θα έχουµε δηλαδή
εδώ µια δεύτερη Πτολεµαΐδα. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, βεβαίως. Θέλω, όµως,
κύριε Υπουργέ, µία συγκεκριµένη απόφαση από εσάς, µια αρνη-
τική απόφαση από πλευράς του Υπουργείου σας όσον αφορά τη
δηµιουργία µιας τέτοιας ΒΙΠΕ. Θα ήθελα, όµως, να µας πείτε και
τι προγραµµατισµό έχετε όσον αφορά την ανάπτυξη σε µια πε-
ριοχή που η ανεργία έχει «κτυπήσει» ήδη «κόκκινο». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης να απαντήσει στην επίκαιρη
ερώτηση της κ. Παπανδρέου-Παπαδάκη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, κυρία συνάδελφε, όπως καλά γνωρίζετε, η Περιφέρεια
Στερεάς Ελλάδας κατέχει µια σηµαντική θέση –εξέχουσα ίσως-
στην ελληνική οικονοµία λόγω της χωροθέτησης της βιοµηχανι-
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κής ζώνης, της βιοµηχανικής παραγωγής, αλλά και των ορυκτών
της πόρων, που αποτελούν τη βάση για τη δραστηριοποίηση –
αν θέλετε- και κυρίως αυτήν την εποχή των διαφόρων επιχειρη-
µατικών οµίλων εξαγωγικού κυρίως προσανατολισµού. 

Οι δραστηριότητες αυτές πρέπει σαφώς να είναι συµβατές µε
τις κατευθύνσεις του συγκεκριµένου χωροταξικού σχεδιασµού
κατ’ αρχάς σε εθνικό επίπεδο, αλλά βεβαίως και του Περιφερει-
ακού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυ-
ξης της κάθε περιφέρειας και στη συγκεκριµένη περίπτωση της
Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας, που όπως φαίνεται έχει εγκριθεί
το 2003. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, όπως τουλάχιστον ενηµερώνοµαι
και από το αρµόδιο Υπουργείο Ανάπτυξης, βρίσκεται σε εξέλιξη
η εξέταση της έκδοσης -και µε ποιον τρόπο- εκείνης της κοινής
απόφασης των Υπουργών που προβλέπεται, ούτως ή άλλως για
τη δηµιουργία της βιοµηχανικής περιοχής στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή και που αφορά την επανάχρηση των παλαιών εγκαταστά-
σεων στο Σκαλιστήρι. 

Θέλω εδώ να επισηµάνω ότι τόσο το περιφερειακό συµβούλιο
µε το πρακτικό του της 14ης Σεπτεµβρίου 2011 όσο και ο Δήµος
Μαντουδίου - λίµνης – Αγίας Άννας µε το έγγραφο µε αριθµό
πρωτοκόλλου 12967/7-10-2011 έχουν συµφωνήσει µε την πραγ-
µατοποίηση του υποδοχέα και έχουν καταθέσει συγκεκριµένες
προτάσεις, για να συµπεριληφθούν –γιατί ξέρετε ότι θα υπάρξει
µελέτη περιβαλλοντικών όρων και περιβαλλοντικών επιπτώσεων-
στους περιβαλλοντικούς όρους της απόφασης, όπως αυτή που
θα υπάρξει µετά την έγκριση όλων αυτών των φορέων που προ-
βλέπονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται η κ. Ου-
ρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευτής Ευβοίας του ΛΑΟΣ να
λάβει τον λόγο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ειλι-
κρινά δεν έχω καταλάβει αν είστε και µε τον «αστυφύλαξ» και µε
τον «χωροφύλαξ».Το ζητούµενο για εµάς είναι εντελώς ξεκά-
θαρο. Δηλαδή  σε αυτήν την περιοχή θα δηµιουργηθεί µία ΒΙΠΕ
υψηλής όχλησης; Εµείς δεν είµαστε ενάντια στην ανάπτυξη. Του-
ναντίον. Επιδιώκουµε και επιθυµούµε στην περιοχή µας µονάδες
µεσαίας και µικρής όχλησης, όπως είναι η εξόρυξη και η εκµε-
τάλλευση  του ορυκτού πλούτου που υπήρχε παλαιότερα. 

Όπως και εσείς µου αναφέρατε, εµείς θέλουµε ανάπτυξη,
όπως την είχε υποσχεθεί η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Φαίνεται,
όµως, ότι ξεχάστηκε. Θέλουµε δηλαδή πράσινη ανάπτυξη, ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, αιολικά πάρκα, φωτοβολταϊκά. Εν
πάση περιπτώσει, άλλες δυνατότητες ανάπτυξης θα θέλαµε στην
περιοχή µας από το να µας φέρετε µια τέτοια ρυπογόνα µονάδα
στην περιοχή υψηλοτάτης όχλησης. 

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά οι κάτοικοι –µαζί µε αυτούς δηλώνω
και εγώ- δεν µπορούµε να δεχθούµε την καταστροφή της περιο-
χής µας. Θα µας καταστρέψετε το φυσικό περιβάλλον! Το τοπίο
στη βόρειο Εύβοια και συγκεκριµένα στην περιοχή αυτή είναι µο-
ναδικό στην Ευρώπη. Θα σας παρακαλούσα να το επισκεφθείτε. 

Υποβαθµίζετε τον τουρισµό. Ανέφερα προηγούµενα ότι στη
συγκεκριµένη περιοχή -αν όχι και τίποτα άλλο- έχουµε και θρη-
σκευτικό τουρισµό. Καταστρέφετε την αγροτική παραγωγή, την
αλιεία, τις οικοδοµικές δραστηριότητες και την αξία της γης. Κα-
ταστρέφετε τους φτωχούς και τους µεροκαµατιάρηδες. 

Πάνω απ’ όλα, κύριε Υπουργέ –και εδώ ειλικρινά δεν θα υπάρ-
ξει συµβιβασµός- πλήττετε την υγεία των κατοίκων, όπως έγινε
στις περισσότερες κατοικηµένες περιοχές γύρω από άλλες
ΒΙΠΕ. 

Επιπλέον δε –και αυτό πρέπει να το λάβετε πάρα πολύ υπ’ όψιν
σας- το χωροταξικό σχέδιο που υπάρχει ήδη στην περιοχή µας
προβλέπει ήπια βιοµηχανική ανάπτυξη και διατήρηση της φυσιο-
γνωµίας της όµορφης περιοχής. Τώρα, αν κάποιοι σας έχουν πει
ότι πιθανότατα απ’ αυτήν την ανάπτυξη, όπως γυρίζουν και λένε
και κοροϊδεύουν τον κόσµο και κυρίως κοροϊδεύουν τον άνεργο
-αυτό ειλικρινά το θεωρώ εγκληµατικό!- θα δώσουν χίλιες θέσεις
εργασίας, σας λέω ότι έχει γίνει µελέτη, την οποία έχω παρακο-
λουθήσει, σύµφωνα µε την οποία αν δηµιουργηθεί µόνο µία µο-
νάδα φυσικού αερίου –το µόνο έργο σας λέω που έχει
περιγραφεί λεπτοµερώς- θα υπάρξουν µόνο ογδόντα πέντε θέ-

σεις εργασίας, εκ των οποίων οι εξήντα αφορούν ειδικευµένο
προσωπικό. 

Οι άνθρωποι, δηλαδή οι φτωχοί και µεροκαµατιάρηδες της πε-
ριοχής θα µείνουν πάλι χωρίς δουλειά και για εµένα αυτό είναι
το µεγάλο ζητούµενο. Συγχρόνως δε, αν συνυπολογίσουµε την
υποβάθµιση του τουρισµού και όλους τους υπόλοιπους κλάδους
της αλιείας και γενικότερα την ισοπέδωση της περιοχής µ’ αυτό
που απ’ ό,τι καταλαβαίνω το προωθείτε ή τουλάχιστον δεν έχετε
πάρει ακόµη θέση, νοµίζω ότι µεγαλώνετε τα προβλήµατα στην
περιοχή µας και ειλικρινά, θα µας έχετε αντίθετους.

Καταθέτω τα έγγραφα για τα Πρακτικά. 
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-

παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Νικό-
λαος Σηφουνάκης, Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, να πάρει το λόγο για τη δευ-
τερολογία του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία συνά-
δελφε, εγώ τυχαίνει και λόγω σχέσης µε την περιοχή να την
γνωρίζω.

Σας είπα και πριν και σας ανέγνωσα –δεν χρειάζεται να το επα-
ναλάβω- τις θέσεις των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Σα-
φέστατα πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µέσω του ελέγχου της ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης και θορύβου, µετά την ολοκλήρωση της
διαδικασίας και τη δηµοσιοποίηση της µελέτης περιβαλλοντικών
επιπτώσεων -αυτό που λέµε την ΜΠΕ- για τη δηµιουργία ΒΙΠΕ
στη συγκεκριµένη περιοχή, θα πρότεινε συγκεκριµένους περι-
βαλλοντικούς όρους -που αν ικανοποιούνται, ναι, αν δεν µπορούν
να ικανοποιούνται δεν θα µπορεί να γίνει- για την κατασκευή κατ’
αρχήν των έργων υποδοµής και τη λειτουργία της ΒΙΠΕ…

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Με συγχωρείτε, αλλά
έχω την έκθεση της κ. Καραβασίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ωραία. Άρα,
θα ακολουθηθούν…

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Αν υπάρχει πιο αρµό-
διος άνθρωπος από την κ. Καραβασίλη…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μα, αυτό σας
λέω, κυρία Παπανδρέου, θα ακολουθηθούν οι διαδικασίες. Είµα-
στε ένα κράτος και ευτυχώς έχουµε ακόµα διαδικασίες και η συγ-
κεκριµένη υπηρεσία νοµίζω κάνει τη δουλειά της πάρα πολύ
καλά, µε σκοπό -όπως σας είπα και πριν- την αποτελεσµατική
προστασία του περιβάλλοντος.

Στη συνέχεια θα ακολουθηθεί η διαδικασία για την αδειοδό-
τηση των εγκαταστάσεων, καθώς και για τη δηµιουργία των νέων
εγκαταστάσεων, εάν και όπου, για τη µονάδα που θα απαιτηθεί,
δηλαδή τη µονάδα της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
φυσικό αέριο. Κατά τη διαδικασία αυτή, η κάθε µια µονάδα ξε-
χωριστά θα κριθεί ως προς τις επιπτώσεις στο περιβάλλον και
όχι µονάχα ως σύνολο. 

Σ’ αυτό, λοιπόν, το επόµενο στάδιο θα ληφθούν σοβαρά υπ’
όψιν και οι ενστάσεις των φορέων και των κατοίκων και δεν θα
βγει µία απόφαση εν κρυπτώ. Θα περάσει, ούτως ή αλλιώς, και
θα ακολουθηθούν οι διαδικασίες των εγκρίσεων στο σύνολό τους
και όπως αυτές προβλέπονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 181/15-11-2011 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπακωνσταντίνου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε τη διασφάλιση των δικαιωµάτων εργαζοµένων του οµίλου
«ALAPIS». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπακωνσταντίνου θα απαντή-
σει ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος, Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης.
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Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου να διατυπώσει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Με την ερώτησή µας µεταφέρουµε και εκφράζουµε την αγω-
νία, την κατακραυγή µα και την αξίωση των χιλίων τετρακοσίων
περίπου εργαζοµένων στον επιχειρηµατικό όµιλο «ALAPIS», για
να σταµατήσει ο εκφοβισµός, ο βούρδουλας των απολύσεων,
αλλά και οι απειλές διεύρυνσης των απολύσεων. Η ερώτησή µας
αφορά πώς στέκεστε ως Υπουργείο, ως Κυβέρνηση, πώς αντι-
µετωπίζετε πρακτικά τις ηθικά και κοινωνικά νόµιµες αξιώσεις
των εργαζοµένων. 

Ξεκαθαρίζουµε ότι δεν επιζητούµε µια ρυθµιστική παρέµβαση
εξισορρόπησης και διαιτητικές ακροβασίες, αλλά επιζητούµε και
σας ρωτούµε για πρακτικά µέτρα πάνω στις στοιχειώδεις, µα και
ζωτικές και επείγουσες ανάγκες των εργαζοµένων και των οικο-
γενειών τους.

Απαιτούµε, δηλαδή, πρακτικά µέτρα ώστε: Να πληρωθούν οι
δεδουλευµένοι  µισθοί των εργαζοµένων πλήρως. Να διασφαλι-
στεί η συνέχιση της µισθοδοσίας τους. Να ανακληθούν οι απο-
λύσεις και να εµποδιστεί η γενίκευσή τους. Να εµποδιστούν οι
µειώσεις και η καρατόµηση των µισθών και να στιγµατίζουµε σε
έναν συγκεκριµένο µηχανισµό βίας εις βάρος των εργαζοµένων.
Να είναι η κλαδική σύµβαση το πάτωµα των αµοιβών τους. Να
αποσυρθούν οι διακινούµενες ατοµικές συµβάσεις εκφοβισµού
και τροµοκράτησης των εργαζοµένων, γιατί είναι ένας συγκεκρι-
µένος πρακτικός µοχλός για να υποκύψουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ιωάννης Κου-
τσούκος.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, έχουµε από το 2007 και µετά την ανάπτυξη
µιας επιθετικής επιχειρηµατικής πρακτικής από την «ALAPIS
Α.Ε.» µε πάρα πολλές κινήσεις -αγορές επιχειρήσεων, συγχωνεύ-
σεις, πωλήσεις, ίδρυση νέων εταιρειών- που οδήγησε στη δηµι-
ουργία ενός υπεροµίλου µε δραστηριοποίηση στον τοµέα των
φαρµάκων, των παραφαρµακευτικών προϊόντων, των καλλυντι-
κών, των παραϊατρικών, των ορθοπεδικών, ακόµη και των βιολο-
γικών προϊόντων. Αυτός ο όµιλος έφθασε -δεν γνωρίζω κάτω από
ποιες συνθήκες και γι’ αυτό δεν µπορώ να τοποθετηθώ επ’
αυτού- να ζητήσει την υπαγωγή του στο άρθρο 99 του ν.3588/
2007. Αυτό θα το κρίνει το δικαστήριο. 

Είναι, όµως, φανερό ότι αυτή η εκτίναξη των επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων συνδέεται µε µια περίοδο παράλληλης διόγκω-
σης των δαπανών του δηµοσίου στον τοµέα της υγείας. Δεν
ξέρω αν τα προβλήµατα οφείλονται στην κρίση ή σε πρακτικές
τις οποίες πρέπει να ελέγξει άλλος φορέας. Και εν προκειµένω,
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς αφού αναφέρετε στο κείµενο της
ερώτησής σας ότι ο όµιλος είχε αντλήσει τεράστια ποσά µε την
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου που έκανε δύο φορές. Να απευ-
θυνθείτε, λοιπόν, στο αρµόδιο Υπουργείο, γιατί νοµίζω ότι κά-
ποιοι πρέπει να πάρουν θέση γι’ αυτά τα πράγµατα που γίνονται
στον τόπο µας.

Σε ό,τι αφορά εµάς πρέπει να σας πω ότι η εταιρεία «ALAPIS
Α.Ε.» µας απασχόλησε πέρυσι για πρώτη φορά, το Δεκέµβρη του
2010, µε τριµερή διαδικασία συνδιαλλαγής, όπου απέναντι στο
Εργατικό Κέντρο Αθηνών και στην οµοσπονδία των επισκεπτών
και των συναφών κλάδων, δεσµεύτηκε ότι θα υλοποιήσει τις συλ-
λογικές συµβάσεις και δεν θα κάνει µειώσεις προσωπικού. Πα-
ρατηρούµε, όµως, ότι µέσα στο 2010 ο όµιλος έκανε µείωση
προσωπικού και η µητρική εταιρεία «ALAPIS Α.Ε.» και οι άλλες
εταιρείες, για τις οποίες µας ρωτάτε. 

Οι εκθέσεις των επιθεωρητών εργασίας που έχω, αναφέρουν
ότι έχουν τηρηθεί οι προβλεπόµενες διαδικασίες σε ό,τι αφορά
τις απολύσεις, τις οικιοθελείς αποχωρήσεις. Επίσης, είχαµε και
προσλήψεις. 

Πρέπει δε να σας πω ότι έχουµε µόνο µια καταγγελία ενός
οδηγού που δεν είχε πάρει υπερωρίες από τον όµιλο και την
έχουν εξετάσει οι υπηρεσίες. Δεν έχουµε άλλες καταγγελίες.

Τώρα αν αυτό οφείλεται στη συνηθισµένη πρακτική ορισµένων
εργοδοτών να τροµοκρατούν αλλά και στην αδυναµία του συν-
δικαλιστικού κινήµατος να προστατεύσει τους εργαζόµενους και
στο φόβο που δηµιουργεί η ανεργία, ενδεχοµένως πρέπει να το
ψάξουµε. Όµως, στο κεντρικό ερώτηµά σας πρέπει να σας απαν-
τήσω ότι για τη διασφάλιση της λειτουργίας της επιχείρησης  και
την απασχόληση, εµείς έχουµε πρωτίστως ενδιαφέρον, διότι δεν
θέλουµε να τροφοδοτηθεί άλλο η ανεργία. Αυτό, όµως, δεν εξαρ-
τάται απόλυτα από µας. Εξαρτάται από τις διαδικασίες του δικα-
στηρίου που θα κρίνει την υπαγωγή της επιχείρησης στο άρθρο
99. 

Σε ό,τι αφορά τη διασφάλιση των νόµιµων δικαιωµάτων των
εργαζοµένων, εµείς ένα όπλο έχουµε στα χέρια µας: να εφαρ-
µόσουµε το νόµο. Και ο νόµος λέει ότι υπάρχουν πάρα πολύ αυ-
στηρές κυρώσεις για εκείνες τις επιχειρήσεις που δεν καταβά-
λουν εγκαίρως τις αποδοχές. Έχουµε και προσωποκράτηση
µέσω των µηνύσεων. Αυτή τη στιγµή, όµως, τέτοια φαινόµενα
δεν έχουµε και γι’ αυτό δεν προχωράµε σε τέτοιες ενέργειες. Αν
έχουµε, σας διαβεβαιώνω ότι θα το κάνουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Νικό-

λαος Παπακωνσταντίνου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχετε

όλη τη γκάµα των «εργαλείων», κανονιστικών και νοµοθετικών.
Να τα ελέγξετε και να τα επαληθεύσετε. Εµείς ζητήσαµε και ζη-
τάµε τέτοια πρακτικά µέτρα. Δεν µε ικανοποιεί η απάντηση ότι
«δεν έχει φτάσει σε µας». Είναι πολύ γνωστά αυτά και υπάρχουν
καταγγελίες και του συνδικάτου φαρµάκου και της οµοσπονδίας
φαρµάκου. Βοά ο τόπος µε την κατάσταση γύρω από τα θέµατα
των απλήρωτων µισθών και των απολύσεων που έγιναν πάλι
αυτές τις µέρες, όπως επίσης και µε τη διακίνηση ατοµικών συµ-
βάσεων εργασίας για να πειθαναγκαστούν, να εξαναγκαστούν οι
εργαζόµενοι να τις υπογράψουν για µείωση των µισθών τους.
Μπορείτε πρακτικά να τα επαληθεύσετε αυτά και να παρθούν
µέτρα και εις βάρος του εργοδότη. Μπορείτε να µαζέψετε στοι-
χεία από τη διαδροµή του αξιότιµου επιχειρηµατικού οµίλου. 

Το ζήτηµα που εµείς θέτουµε, είναι η διασφάλιση των συµφε-
ρόντων των εργαζοµένων. Η απάντηση που µας δώσατε, δεν ικα-
νοποιεί για την υπάρχουσα κατάσταση και δείχνει το λιγότερο,
την αδιαφορία σας στο να πάρετε στοιχειώδη µέτρα προστασίας
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων και ως τέτοια την καταγρά-
φουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Κουτσούκος έχει το
λόγο για να δευτερολογήσει.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν είναι βέβαιο ότι µέσα από τη διαδικασία του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου θα συµφωνήσουµε, αλλά τουλάχιστον να έχουµε
µία ανταλλαγή πληροφοριών και επιχειρηµάτων, που να εδρά-
ζονται σε µερικά γεγονότα. Τα γεγονότα είναι αυτά που σας είπα,
ότι δηλαδή εµάς µας απασχόλησε η «ALAPIS Α.Ε.» πέρσι, µε τρι-
µερή διαπραγµάτευση που έγινε. Ήδη οι υπηρεσίες µας έχουν
κάνει ελέγχους µε αφορµή την επίκαιρη ερώτηση του συναδέλ-
φου κ. Μαυρίκου, η οποία αναβλήθηκε λόγω των εξελίξεων που
υπήρχαν σ’ ό,τι αφορά το σχηµατισµό της νέας Κυβέρνησης.
Μας έχουν διαβεβαιώσει ότι η µητρική εταιρεία καταβάλλει κα-
νονικά τις αποδοχές. Έχω έγγραφο στα χέρια µου, αγαπητέ συ-
νάδελφε. Μπορώ να σας το δώσω. Αυτό δεν σηµαίνει ότι από
τότε που έγινε αυτός ο έλεγχος, στο διάστηµα που έχει µεσολα-
βήσει µέχρι σήµερα, δεν έχουµε άλλα γεγονότα. Οφείλουµε να
το ελέγχουµε σε µία διαρκή βάση, έχετε δίκιο σ’ αυτό. 

Επίσης πρέπει να σας πω ότι και στις άλλες δύο εταιρείες που
αναφέρετε στο γραπτό σας κείµενο, δηλαδή στην «ΗΠΕΙΡΟ-
ΦΑΡΜ» και στην «Κ.Π. ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ», οι υπηρεσίες µας
έχουν κάνει ελέγχους και τα συµπεράσµατα είναι αυτά που σας
είπα νωρίτερα. 

Από ’κεί και πέρα είναι βέβαιο –έχω απαντήσει και σ’ άλλες
ερωτήσεις του κόµµατός σας- ότι όπου έχουµε φαινόµενα κατα-
στρατήγησης των διαδικασιών, τηρούνται οι νόµιµες κυρώσεις,
όχι µόνο διοικητικές αλλά και ποινικές. 

Άρα λοιπόν, θέλω να σας πω ότι το επόµενο διάστηµα, εάν
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συµβαίνουν αυτά που λέτε και τα οποία στη φάση που εµείς ανα-
ζητήσαµε τα στοιχεία, για να απαντήσουµε στην ερώτησή σας,
δεν τα είχαµε, προφανώς θα προχωρήσουµε στην προστασία
των εργαζοµένων µέσω των νοµίµων διαδικασιών. Θα αναµέ-
νουµε κι εµείς τις αποφάσεις του δικαστηρίου για την υπαγωγή
της επιχείρησης στο άρθρο 99, γιατί από ’κεί θα κριθεί η διασφά-
λιση των δεδουλευµένων των εργαζοµένων για ένα διάστηµα που
προβλέπει ο νόµος. Θα περιµένουµε τις αποφάσεις της δικαιο-
σύνης γι’ αυτά τα κόλπα που έγιναν στην PROTON BANK και τις
δραστηριότητες του κ. Λαυρεντιάδη ο οποίος µας έχει απασχο-
λήσει και µ’ άλλες επιχειρήσεις του, όπως είναι η «ΝΕΟΧΗΜΙΚΗ»
και άλλες.

Πρέπει να σας δηλώσω ότι δεν χρωστάµε τίποτα σε κανέναν,
για να φοβόµαστε να κινήσουµε τις διαδικασίες που επιβάλλει ο
νόµος σε όποιον καταστρατηγεί την εργατική νοµοθεσία, αυτήν
την εργατική νοµοθεσία, την οποία έχουµε, την οποία εσείς λέτε
ότι την καταργήσαµε ή ότι την ελαστικοποιήσαµε ή ότι φτάσαµε
σε εποχές του µεσαίωνα, όµως υπάρχει, προστατεύει τους ερ-
γαζόµενους και µε βάση αυτή θα κινηθούµε για να επιβάλουµε
τις κυρώσεις.

Ταυτόχρονα σας είπα ότι εύχοµαι να µην οδηγηθούµε στο
κλείσιµο των επιχειρήσεων, διότι έχουµε µία τεράστια έκρηξη της
ανεργίας, που οφείλεται στην ύφεση. Αυτά τα γεγονότα επιβα-
ρύνουν όλα τα προγράµµατα του Υπουργείου Εργασίας. Εν
πάση περιπτώσει, σ’ αυτόν τον τοµέα εµείς, µε βάση και όσα είπε
ο Πρωθυπουργός προχθές, στις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησης, ετοιµάζουµε ένα καινούργιο «πακέτο» είκοσι τεσ-
σάρων νέων προγραµµάτων, για να αντιµετωπίσουµε φαινόµενα
που θα συµβούν, µε δεδοµένο ότι η ύφεση που προβλέπεται να
συνεχιστεί και του χρόνου ενδεχόµενα, θα µας δηµιουργήσει
προβλήµατα µε απολύσεις.

Άρα κινούµαστε σε δύο κατευθύνσεις, στη διασφάλιση της νο-
µιµότητας στην πληρωµή των εργαζοµένων και την τήρηση των
νόµων και από την άλλη πλευρά, στα µέσα προστασίας υπέρ των
ανέργων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η πέµπτη µε αριθµό 177/15-11-2011 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε τη φορολόγηση των ελληνικών καταθέσεων
στην Ελβετία και τη λίστα των µεγαλοοφειλετών του δηµοσίου,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού και διαγράφεται. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 174/15-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου Παπαγεωργίου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στην εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών συστηµάτων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαγεωργίου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
κ. Ιωάννης Μανιάτης. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πιερίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανάσιος
Παπαγεωργίου, για να διατυπώσει την ερώτησή του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.  

Κύριε Υπουργέ, τα προγράµµατα εγκατάστασης φωτοβολταϊ-
κών συστηµάτων στη χώρα µας έχουν προφανώς καθυστερήσει,
για να µην πω ότι έχουν καθυστερήσει απελπιστικά. Οι λόγοι είναι
πολυποίκιλοι. 

Όµως, για του λόγου το αληθές, θέλω να σας αναφέρω ότι
έχουν καθυστερήσει ιδιαίτερα τα προγράµµατα για τους αγρό-
τες. Πιο συγκεκριµένα, θέλω να σας πω ότι στην Πιερία, για πα-
ράδειγµα, έχουν υποβληθεί εδώ και ένα χρόνο, πάνω από
τριακόσιες αιτήσεις από αγρότες επενδυτές. Μέχρι στιγµής, λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, η διαδικασία αυτοψίας και έγκρισης των
όρων σύνδεσης έχει ολοκληρωθεί σε ογδόντα πέντε από αυτές
για λόγους που αφορούν εγγενείς αδυναµίες, γραφειοκρατία και
δυστοκία στη χρηµατοδότηση. Οι υπόλοιπες δεν έχουν προχω-
ρήσει παρά µόνο σε δέκα από αυτές. Δηλαδή, ένα χρόνο έχουµε
τριακόσιες αιτήσεις και για ογδόντα πέντε από αυτές ολοκληρώ-

θηκε η διαδικασία αυτοψίας και ολοκλήρωση έχουµε µόνο για
δέκα από αυτές τις επενδύσεις. Όµως οι επενδυτές έχουν κάνει
τις µελέτες, τις αιτήσεις και βρίσκονται εν κενώ, βρίσκονται στον
αέρα. 

Εδώ πρέπει να πω ότι έχει εκδηλωθεί η βούληση της Κυβέρ-
νησης και το ενδιαφέρον του Υπουργείου και προσωπικά του κ.
Μανιάτη. Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, το δικό σας ενδιαφέρον είναι
σε αναντιστοιχία µ’ αυτό που συµβαίνει στην πραγµατικότητα. 

Τώρα, λοιπόν, διαπιστώνουµε ότι έχουν προκύψει και άλλα
προβλήµατα. Για παράδειγµα, µέχρι τώρα είχαµε το κόστος σύν-
δεσης των επενδυτών µε τη ΔΕΗ και τώρα έχουµε και το κόστος
αναβάθµισης. Προβλέπεται δηλαδή και ένα πρόσθετο κόστος,
το οποίο φαντάζοµαι ότι είναι πάρα πολύ µεγάλο. 

Και το δεύτερο που έχουµε, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Δώ-
σατε τρίµηνη παράταση για την κατάθεση των φακέλων και την
έγκρισή τους από τις τράπεζες. Όµως ξέρετε πολύ καλά ότι οι
τράπεζες έχουν πρόβληµα ρευστότητας και στην ουσία δεν εγ-
κρίνουν αυτά τα επενδυτικά σχέδια. Και όλοι αυτοί οι επενδυτές
και ιδιαίτερα, επαναλαµβάνω, οι αγρότες βρίσκονται προ της
ακύρωσης αυτής της προσπάθειας, ενώ έχουν πληρώσει το κό-
στος, αυτό για το οποίο σας ανέφερα στοιχεία νωρίτερα. 

Θα υπάρξει παράταση; Θα υπάρξει κι άλλη παράταση γι’ αυ-
τούς για τους οποίους η καθυστέρηση δεν είναι δικής τους υπαι-
τιότητας αλλά υπαιτιότητα των τραπεζών και γενικότερα της
γραφειοκρατίας αλλά και της δυστοκίας και των εγγενών, όπως
σας περιέγραψα, αδυναµιών; 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, την απάντησή σας στο όλο ερώ-
τηµα, αλλά και στα δύο ειδικά ζητήµατα που αφορούν τους
όρους σύνδεσης και την ανανέωση της ήδη δοθείσης στο προ-
ηγούµενο διάστηµα τρίµηνης παράτασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης, για να απαντήσει στην ερώτηση του κ. Παπα-
γεωργίου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Παπαγεωργίου, θέλω να
σας ευχαριστήσω για την ερώτηση, γιατί, πραγµατικά, µας δίνετε
την ευκαιρία να συζητήσουµε για άλλη µια φορά ένα ιδιαίτερο
ζήτηµα που απασχολεί τον αγροτικό πληθυσµό. 

Ξεκινώντας, πρέπει να σας ότι, δυστυχώς, η Πιερία είναι µια
από τις περιοχές της χώρας µας που έχει πραγµατικά ειδικά προ-
βλήµατα που δεν έχουν αντιµετωπιστεί ακόµα. Άρα σ’ αυτό το
ζήτηµα έχετε δίκιο. 

Με βάση, δηλαδή, τα στοιχεία που µου έχουν δώσει οι υπηρε-
σίες τού Υπουργείου, της ΔΕΗ και του ΔΕΣΜΗΕ, είχαν κατατεθεί
µέχρι πρόσφατα διακόσιες ογδόντα πέντε αιτήσεις, εκ των
οποίων είχαν προωθηθεί οι ογδόντα τέσσερις. Άρα έχουµε δια-
κόσιες αιτήσεις, οι οποίες φαίνεται ότι έχουν σηµαντικές τεχνικές
δυσκολίες για να ικανοποιηθούν. 

Αυτό το αντικειµενικό γεγονός που υπάρχει ειδικά στην Πιερία,
θα δούµε πώς µπορούµε να το ξεπεράσουµε, διότι η εκτίµηση
που µου δίνουν, είναι ότι σε περίπου ένα δίµηνο από σήµερα, θα
έχουµε οριστικοποίηση της όποιας απόφασης προκύψει. Πρέπει
να σας πω ότι αντίθετα, σε άλλες περιοχές της χώρας και γενικά
στο σύνολο της χώρας, δεν είχαµε τόσο µεγάλες δυσχέρειες
όσο αυτές που εµφανίζονται στην Πιερία. Θα σας δώσω ένα πα-
ράδειγµα: Από τις έξι χιλιάδες διακόσιες αιτήσεις αγροτών,
έχουν ήδη ικανοποιηθεί οι πέντε χιλιάδες. Άρα έχουµε περίπου
χίλιους-χίλιους διακόσιους αγρότες, των οποίων οι αιτήσεις
ακόµα, δεν έχουν πάρει θετική απάντηση, αλλά βαδίζουν σε ένα
καλό δρόµο. 

Επαναλαµβάνω ότι ειδικά στην Πιερία, εξαιτίας της κατάληψης
του µέγιστου µέρους της διαθέσιµης ισχύος από προηγούµε-
νους επενδυτές, πριν αρχίσουν να καταθέτουν αιτήσεις οι αγρό-
τες, δυστυχώς έχει υπάρξει ένας κορεσµός, τον οποίο θέλω να
δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε. 

Στο σύνολο της χώρας, τα τελευταία δυο χρόνια πρέπει να σας
πω ότι έχουµε ουσιαστικά διπλασιασµό της εγκατεστηµένης
ισχύος από φωτοβολταϊκά. Άρα στην υπόλοιπη χώρα, τα πράγ-
µατα πάνε πάρα πολύ γρήγορα και πολύ καλά. 

Πρέπει δε να σας πω ότι η πρόσφατη παράταση των δυο
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µηνών που δώσαµε στους αγρότες, είναι µια παράταση που από
την άλλη πλευρά, έχει δηµιουργήσει προβλήµατα σε όλους τους
υπόλοιπους επενδυτές. Θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας, ειδικά
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής. Πρέπει να σας πω ότι
ειδικά αυτήν τη στιγµή, υπάρχουν και περιµένουν να δουν τι θα
γίνει µε τις αιτήσεις των αγροτών και άλλοι επενδυτές, απλοί πο-
λίτες Έλληνες ή απλοί επενδυτές, οι οποίοι έχουν διαθέσιµα χρή-
µατα που δεν µπορούν να προχωρήσουν, επειδή ακριβώς πάµε
µε ένα σειριακό τρόπο και κατά προτεραιότητα, εξετάζουµε τα
προβλήµατα των αγροτών. 

Για να συνοψίσω την απάντησή  µου, θα πω ότι πράγµατι έχετε
δίκιο. Η Πιερία αντιµετωπίζει ένα ειδικό πρόβληµα, το οποίο
έχουν δεσµευθεί οι υπηρεσίες µέσα σε δυο µήνες, να µας πουν
πώς θα αντιµετωπίσουµε. Έχω δώσει οδηγίες, ώστε να γίνει µε
όσο το δυνατόν µικρότερο κόστος για τους ενδιαφερόµενους
αγρότες. 

Το δεύτερο είναι ότι αυτήν τη στιγµή, φαίνεται ότι η δίµηνη πα-
ράταση που δώσαµε πρόσφατα, θα είναι δύσκολο να επεκταθεί
ακόµα περισσότερο, διότι αυτό θα λειτουργήσει σε βάρος των
υπολοίπων Ελλήνων πολιτών, για τους οποίους δεν έχει δοθεί
καµµία παράταση και περιµένουν. 

Σε κάθε περίπτωση, το αντικειµενικό πρόβληµα που υπάρχει
αυτήν τη στιγµή, η έλλειψη ρευστότητας από τις τράπεζες, θα
δούµε σε συνεννόηση και µε τα όργανα των αγροτών, πώς µπο-
ρούµε να λύσουµε. Όµως να είστε βέβαιος ότι θα εξαντλήσουµε
κάθε δυνατότητα που έχουµε, προκειµένου οι αγρότες αυτό το
δικαίωµα που τους δώσαµε, να µην το χάσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Πα-
παγεωργίου να λάβει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας
υπενθυµίσω αντιτείνοντας σ’ αυτά που είπατε, ότι όλο το χρονικό
διάστηµα περιµέναµε λιµνάζουσες αιτήσεις και εκκρεµότητες
του παρελθόντος, µέχρι τον Ιούνιο, να αξιολογηθούν, προκειµέ-
νου να απελευθερωθεί χωρητικότητα και στην Πιερία και σε όλη
τη χώρα. Δεν έχουµε στοιχεία, για παράδειγµα στην Πιερία, αν
αντικαταστάθηκαν από άλλες αιτήσεις, αιτήσεις και εγκρίσεις
των προηγούµενων πέντε χρόνων, που δεν υλοποιήθηκαν. Δεν
το ξέρουµε αυτό.

Δεύτερο, κύριε Υπουργέ. Αντιλαµβάνοµαι την ευαισθησία σας
και το ενδιαφέρον σας. Είµαι βέβαιος ότι τα πράγµατα είναι έτσι,
όπως ισχυρίζεστε. Αλλά αν δεν µπορούµε να δώσουµε παρά-
ταση, ειδικά για την Πιερία, τι νόηµα έχει πια, αν δεσµεύεται,
µπλοκάρεται η δυναµικότητα; Τι νόηµα έχει να συζητήσουµε πια
την παράταση; Δηλαδή, αν αναβαθµιστεί το επόµενο δίµηνο και
δε δώσετε παράταση, δεν έχει κανένα νόηµα. 

Θέλω  να πω, λοιπόν, ότι βρισκόµαστε µπροστά σε ένα πρό-
βληµα όπου σε διακόσιους αγρότες –αφήνω τους τριακόσιους-
δεν δόθηκε η δυνατότητα σύνδεσης µε τη ΔΕΗ, επειδή ήταν κο-
ρεσµένο το δίκτυο. Μας είχατε πει όµως –και είχαµε επισκεφθεί
και την προηγούµενη Υπουργό- ότι µέχρι τον Ιούνιο, θα αξιολο-
γηθούν οι παλιές, γιατί είχε γίνει αγοραπωλησία και το ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, αυτό. Είχαν µπλοκαριστεί πολλές αιτήσεις. Πολ-
λές αιτήσεις είχαν µπλοκάρει και γίνεται µε τους νέους επενδυ-
τές που θέλουν να µπουν. Και έχετε δίκιο σ’ αυτό. 

Δεν ξέρουµε, αξιολογήθηκαν οι παλιοί; Αποβλήθηκαν οι παλιοί;
Ακυρώθηκαν; Εάν ακυρώθηκαν, υπάρχει µία χωρητικότητα και
θα µπορούσαν να δοθούν σε κάποιους άλλους. Τώρα µπλοκάρει
πάλι όλο το σύστηµα λόγω έλλειψης δυναµικότητας στην Πιερία. 

Εγώ δεν ζητάω να δώσετε παράταση σε όλη την Ελλάδα, αλλά
τουλάχιστον για το δίµηνο, στην Πιερία, που υπαιτιότητι της ΔΕΗ
ή λόγω αδυναµίας του δικτύου, να δώσετε µία παράταση, προ-
κειµένου να αξιολογηθούν αυτές οι επενδύσεις. Σε αυτό αναφέ-
ροµαι, κύριε Υπουργέ. Διότι αλλιώς, θα εκφράζουµε εδώ τις
επιθυµίες µας, τις ευχές µας, αλλά στην πράξη, εν τοις πράγ-
µασι, όπως λένε οι δικηγόροι, δεν θα έχουµε κανένα όφελος. 

Θα αναφέρω, κύριε Υπουργέ, µία άλλη πτυχή αυτού του προ-
βλήµατος. Η ΔΕΗ στην Πιερία έχει δύο άξονες, δύο γραµµές έχει
στην Πιερία. Στη µία, που δεν ήταν κορεσµένη, πήραν όλοι. Στην
άλλη, τη µεγάλη, δεν πήρε κανένας. Τι συνταγµατική επιταγή
είναι αυτή που προβλέπεται στο Σύνταγµα; Δηλαδή, για λόγους
ανωτέρας βίας κάποιοι που έκαναν έξοδα, µπήκαν σε δαπάνες,

θα απορριφθούν εξαιτίας εξωγενών παραγόντων, ενώ οι άλλοι
ήταν τυχεροί; Εναπόκειται, δηλαδή, στην τύχη, το όλο επενδυτικό
σχέδιο και το επιχειρηµατικό κλίµα στην Ελλάδα ή στην περιοχή
τη συγκεκριµένη;

Κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε το κόστος σύνδεσης; Λέει τώρα η
ΔΕΗ: Μαζευτείτε όλοι, υποβάλετε αιτήσεις, πληρώστε το κόστος
κι αν το αναβαθµίσω το δίκτυο, τότε θα µπείτε. Λέω, λοιπόν, τώρα
εγώ: Θα πληρώσουν οι άνθρωποι. Κι αν δεν αναβαθµιστεί το δί-
κτυο, γιατί θα πληρώσουν δέκα, ενώ χρειάζονται τριάντα, οι δέκα
και θα πληρώσουν και δεν θα µπουν στο επενδυτικό σχέδιο; Δείτε
το και αυτό, σας παρακαλώ.

Ακόµη, τι κόστος θα πληρώσουν οι αγρότες για την αναβάθ-
µιση του δικτύου; Θα πληρώσουν οι αγρότες ή οι επενδυτές; Δεν
είναι µόνο οι αγρότες. Εγώ στην περιοχή από την οποία κατάγο-
µαι, ξέρω ότι υπάρχουν και ιδιώτες επενδυτές, που καλούνται να
πληρώσουν για την αναβάθµιση του δικτύου.

Συνοψίζοντας, κύριε Υπουργέ, έχουµε το πρόβληµα αναβάθ-
µισης του δικτύου, το πρόβληµα των επενδύσεων, που δεν έχουν
ολοκληρωθεί, εξαιτίας µη αναβάθµισης του δικτύου, έχουµε ένα
κόστος για την αναβάθµιση –όχι για τη σύνδεση- κι έχουµε, εξαι-
τίας των τραπεζών, µη έγκριση των φακέλων. Και όλα αυτά είναι
σε βάρος αυτών των ανθρώπων οι οποίοι –επαναλαµβάνω- όχι
ότι πλήρωσαν 2.000, 3.000, 1.000 ευρώ για τη µελέτη, αλλά
πήγαν, έβγαλαν εγγυητικές και µπήκαν σε µία βάσανο. 

Αντιλαµβάνοµαι το πρόβληµα. Και της ΔΕΗ το πρόβληµα αντι-
λαµβάνοµαι. Δεν θέλω να ψέξω κανέναν, αλλά εγώ οφείλω να
σας εκθέσω αυτό που αντιµετωπίζουν οι επενδυτές και ιδιαίτερα
οι επενδυτές αγρότες. Επιµένω, όµως, ότι δεν είναι µόνο οι αγρό-
τες επενδυτές.

Θα σας παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, σε περιπτώσεις όπου
υπάρχει πρόβληµα µε το δίκτυο –κακή κατάσταση του δικτύου ή
χαµηλή τάση του δικτύου- να υπάρξει έστω µία σιωπηρή παρά-
ταση, να κληθούν ένας – ένας µέσα στο δίµηνο που λέτε ότι θα
αξιολογηθούν και να τους δοθεί αυτή η δυνατότητα.

Βέβαια, να δούµε και το κόστος της αναβάθµισης, κύριε
Υπουργέ.

Να πω και το τελευταίο: Κύριε Υπουργέ, ένα υδροηλεκτρικό
έγινε στην Πιερία. Δεν µπλοκάρισε από εκεί. Ξέρω, όµως, χιλιά-
δες επενδύσεις οι οποίες µπλόκαραν από το 2007 τη δυναµικό-
τητα και πήγαιναν στη ΔΕΗ οι άνθρωποι οι επόµενοι κι έλεγαν:
Μα, έχω την τάδε επένδυση, έχω την τάδε επένδυση. Ήταν,
όµως, µπλοκαρισµένη η δυναµικότητα.

Επειδή κάποιοι έξυπνοι που είχαν δυνατότητα πρόσβασης
στην πληροφορία κι έκαναν µελέτες, µπλόκαραν ολόκληρες πε-
ριοχές κι έµειναν όλοι οι επενδυτές µε τις µελέτες στα χέρια.

Θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα αυτήν την πε-
ριοχή –κι αφού αναγνωρίσατε ότι έχει ειδικό πρόβληµα- να τη
δείτε. Σας ευχαριστώ και για το ενδιαφέρον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

παγεωργίου.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί να απαν-

τήσει ο Υπουργός και γιατί θα εξεταστούν οι αιτήσεις µέχρι 11
Νοεµβρίου και όχι µέχρι τον Ιανουάριο που είχαν υποβάλει τις
αιτήσεις όλοι οι αγρότες;

Ευχαριστώ τον Πρόεδρο, βέβαια, για την ανοχή του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Να διευκρινίσω το εξής προς
όλους τους συναδέλφους: Πήραµε την πρωτοβουλία ως Κυβέρ-
νηση –και ορθά κάναµε- κι έναντι όλων των άλλων Ελλήνων πο-
λιτών κι έναντι όλων των άλλων επενδυτών δώσαµε άµεση
προτεραιότητα στους αγρότες. Αυτό έχει συγκεκριµένη ηµερο-
µηνία έναρξης και λήξης.

Πρέπει να σας πω, όµως, εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι η τιµή, η ταρίφα, το «feed in tariff», το σύστηµα αυτό µε το
οποίο αµείβονται οι επενδυτές αγρότες και µη αγρότες της Ελ-
λάδας για επενδύσεις στα φωτοβολταϊκά, είναι η καλύτερη επέν-
δυση της Ευρώπης.

Εγώ, λοιπόν, θεωρώ απολύτως δίκαιο για την καλύτερη επέν-
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δυση, τη διασφαλισµένη, τη µε µεγαλύτερη αποδοτικότητα από
οποιαδήποτε άλλη επένδυση στην Ευρώπη, να πληρώνει και το
κόστος διασύνδεσης ή αναβάθµισης. Εγώ δεν ξέρω απολύτως
καµµία επένδυση, πουθενά στον κόσµο, που ο επενδυτής να µην
παίρνει κανένα ρίσκο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Άλλο είναι αυτό, κύριε Υπουρ-
γέ… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα σας απαντήσω και θα κατα-
λάβετε. 

Άρα, για λόγους αρχής, ο επενδυτής, ο οποίος θα έχει διασφα-
λισµένο για είκοσι πέντε χρόνια ένα πολύ καλό εισόδηµα, το κα-
λύτερο εισόδηµα από  οποιαδήποτε άλλη επένδυση, να πληρώνει
και το κόστος αναβάθµισης. Άλλως, το κόστος αναβάθµισης, κύ-
ριοι συνάδελφοι, το πληρώνει ο υπόλοιπος λαός. Δεν βγαίνει από
κανένα µαγικό σακούλι το κόστος αναβάθµισης του δικτύου, το
πληρώνουν όλοι οι υπόλοιποι καταναλωτές και θεωρώ ότι δεν
είναι δίκαιο, ειδικά για αυτές τις επενδύσεις, να µην πληρώνουν
αυτοί που έχουν και το οικονοµικό όφελος. 

Έχετε απόλυτο δίκιο -και το επαναλαµβάνω- ειδικά για την Πιε-
ρία, που είναι µια από τις περιπτώσεις αυτών των νοµών, όπου
υπάρχει πραγµατικά µία τεράστια τεχνική δυσχέρεια. Η δυσχέ-
ρεια είναι απολύτως τεχνική και τεχνολογική. Είναι κορεσµένο το
δίκτυο. 

Εµείς έχουµε δώσει εντολή να γίνει όσο το δυνατόν πιο γρή-
γορα ένα ξεκαθάρισµα. Πρέπει να σας πω ότι σε αυτήν την προ-
σπάθεια να διασφαλίσουµε και τους Έλληνες αγρότες αλλά και
τη διαφάνεια από διάφορα παιχνίδια που µπορεί να παίξει ο οποι-
οσδήποτε έχουµε δώσει εντολή στη ΔΕΗ -και το γνωρίζετε, κύριε
συνάδελφε, διότι παρακολουθείτε το θέµα- και είναι αναρτηµένα
στο διαδίκτυο µε αριθµό πρωτοκόλλου και ηµεροµηνία κατάθε-
σης όλα τα αιτήµατα των αγροτών και όχι µόνο. 

Εγώ για τι µπορώ να δεσµευθώ σήµερα εδώ µπροστά σας; Να
επισπεύσει η ΔΕΗ την εξέταση όλων των δυνατών τεχνικών λύ-
σεων, που µπορεί να βρει, προκειµένου να ικανοποιηθούν όσο
το δυνατόν περισσότερα αιτήµατα αγροτών, να ζητήσω από τη
ΔΕΗ να εξαντλήσει τις δυνατότητες χρηµατοδότησης που έχει
για τη συγκεκριµένη περιοχή. Δεν µπορώ, όµως, να δεσµευθώ
ότι στα αιτήµατα των πολιτών ή των επενδυτών θα πληρώνουν
όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες καταναλωτές για να αναβαθµιστούν
δίκτυα, από την αναβάθµιση των οποίων θα έχουν όφελος µόνον
ένας ή πέντε συγκεκριµένοι επενδυτές. 

Για να συνοψίσω, σας λέω ότι αντιµετωπίζουµε µε κατανόηση
το συγκεκριµένο πρόβληµα που υπάρχει στην Πιερία. Θα εξαντ-
ληθούν οι δυνατότητες, αλλά θέλω και εσείς να αντιληφθείτε ότι
µαζί µε τους αγρότες της Πιερίας έχουν και άλλοι επενδυτές,
πάλι στην Πιερία, το δικαίωµα, εάν έχουν διαθέσιµα χρήµατα να
επενδύσουν, να προχωρήσουν και αυτών οι επενδύσεις. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, η προτεραιότητα στους αγρότες είναι µια
αρχή την οποία θα προσπαθήσουµε να εφαρµόσουµε µέχρι τέ-
λους και να δώσουµε το σύνολο των δυνατοτήτων στους Έλλη-
νες αγρότες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οι Έλληνες είµαστε ιδιαί-
τερα υπερήφανοι για την Κρήτη, η οποία διατηρεί την ελληνική
της ταυτότητα από αρχαιοτάτων χρόνων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Συνέτεινε και στην ελευθερία της
Μακεδονίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Βεβαίως. Θα πω, µάλι-
στα, ότι από τη µινωική περίοδο, απ’ ό,τι πληροφορούµαι και απ’
ό,τι έχουµε διαβάσει, µία από τις σηµαντικότερες πόλεις αυτής
της περιόδου ήταν τα Μάλια. Διατηρείται δε και το ανάκτορο των
Μαλίων, το οποίο σε φήµη και σε αρχαιολογική αξία ήταν ισάξιο
των ανακτόρων της Κνωσού και της Φαιστού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας και µας τιµούν µε την παρουσία
τους δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες, δύο εκπαιδευτικοί  και
δεκατρείς γονείς από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρακλείου
Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και µεταξύ αυτών και οι παρευρι-
σκόµενοι στην Αίθουσα κ. Εµµανουήλ Στρατάκης και κ. Εµµα-
νουήλ Κεφαλογιάννης, Βουλευτές και οι δύο Ηρακλείου Κρήτης,
όπως επίσης και ο κ. Εµµανουήλ Όθωνας, ορµώµενος εκ Ρεθύ-
µνης, αλλά Κρης στην καταγωγή. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε τη δεύ-

τερη υπ’αριθµόν 176/15-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου
Κασαπίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την εφαρµογή των όρων ασφάλειας
και υγιεινής των εργαζοµένων στα εργοστάσια παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κασαπίδη θα απαντήσει ο παρι-
στάµενος Υφυπουργός κ. Μανιάτης, αφού πρώτα ο κ. Κασαπίδης
µάς την παρουσιάσει σύντοµα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ένα θέµα, το οποίο δυστυχώς προβληµατίζει

έντονα την κοινωνία της δυτικής Μακεδονίας, είναι αυτό των ερ-
γατικών ατυχηµάτων και ιδιαίτερα των θανατηφόρων που εµφα-
νίζονται πολύ συχνά στη δυτική Μακεδονία και στην ιδιαίτερη
πατρίδα µου στο Νοµό Κοζάνης.

Η αυξηµένη δραστηριότητα της ΔΕΗ και λόγω των ορυχείων
εξόρυξης του λιγνίτη, αλλά και λόγω των εργοστασίων παραγω-
γής ηλεκτρικής ενέργειας -µεγάλες εργοστασιακές µονάδες και
έντονες δραστηριότητες- συντείνουν στο γεγονός αυτό. Όµως,
δεν είναι µόνο αυτές οι υποδοµές που έχουν ως αιτία και αποτέ-
λεσµα τα θανατηφόρα ατυχήµατα. Δυστυχώς, τα τελευταία χρό-
νια έχουµε σταθερή έλλειψη προσωπικού στις εργασίες της
ΔΕΗ, η οποία αναπόφευκτα οδηγεί σε εντατικοποίηση των εργα-
σιών είτε των µόνιµων εργαζοµένων, είτε των εποχικών είτε πολύ
περισσότερο των εργαζοµένων που έχουν σύµβαση εργασίας µε
ιδιώτες εργοδότες, εργολάβους, για να κάνουν κάποιες εργασίες
για λογαριασµό της ΔΕΗ.

Δυστυχώς, κύριε  Υπουργέ, από το 2004 που πολιτεύοµαι στο
νοµό και εκπροσωπώ τους συµπολίτες µου στο Κοινοβούλιο τα
ατυχήµατα παρουσιάζουν µια σταθερή εικόνα και µάλιστα το
2004 είχαµε εκατόν πενήντα τρία εργασιακά ατυχήµατα και συ-
νεχίζουν αυτά µέχρι και το 2010 -που έχω τα στοιχεία- όπου
έχουµε εκατόν είκοσι δύο εργασιακά ατυχήµατα. Από αυτά τα
θανατηφόρα είναι σαφώς πολύ λιγότερα, ευτυχώς. 

Ξεκινάµε από τα τρία ατυχήµατα το 2005 και φθάνουµε στα
τέσσερα το 2010, ωστόσο έχουµε οκτώ, επτά, δεκατρία στα εν-
διάµεσα έτη. Όµως, αυτό που έχει µεγάλη αξία, είναι ότι έστω
και µια ανθρώπινη ζωή δεν δικαιολογείται να χάνεται στην εργα-
σία του κάθε ενός πολίτου. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεδοµένης και της
ευαισθησίας σας και του ενδιαφέροντός σας, αλλά δυστυχώς και
λόγω των φαινοµένων που δεν απαλείφονται σ’ αυτές τις συνθή-
κες εργασίας, θα ήθελα να σας ρωτήσω τα εξής: 

Εάν έχει εντοπίσει το Υπουργείο τα κυριότερα αίτια που οδη-
γούν σε αυτά τα ατυχήµατα και ιδιαίτερα τα θανατηφόρα, ποια
µέτρα προτίθεσθε ή θα έπρεπε να είχατε λάβει γενικότερα -σας
είπα ότι από το 2004 που τα παρακολουθώ υπάρχουν τέτοια στοι-
χεία- ώστε να παταχθούν, να εξαλειφθούν αυτά τα φαινόµενα,
καθώς επίσης και ποιες είναι οι προθέσεις της Κυβέρνησης ως
προς την πρόσληψη του προσωπικού και των εκκρεµουσών αι-
τήσεων επιτυχόντων στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ από το 2007, που
θα µπορούσαν να ανακουφίσουν εν µέρει αυτή τη µεγάλη πίεση
των εργαζοµένων σε αυτούς τους χώρους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Στην ερώτησή σας θα

απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μανιάτης.
Έχετε  το λόγο, κύριε  Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαρι-
στώ για την ερώτηση, γιατί κάθε φορά που ένα τόσο σοβαρό
θέµα συζητείται στη Βουλή των Ελλήνων, πάντα ενεργοποιούνται
ακόµη περισσότερο οι µηχανισµοί της ΔΕΗ, αλλά και οι µηχανι-
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σµοί της Δηµόσιας Διοίκησης και ασκούνται ακόµη περισσότεροι
έλεγχοι, γιατί πραγµατικά και µία ανθρώπινη ζωή να χαθεί, αυτό
είναι ένα θλιβερό γεγονός, το οποίο δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό
από κανέναν από εµάς.

Θέλω να σας πω απαντώντας στην τελευταία ερώτησή σας,
ότι είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε πως οι προσλήψεις και στη ΔΕΗ
εντάσσονται στο γενικό κανόνα του ένα προς πέντε, δηλαδή µια
πρόσληψη για πέντε αποχωρήσεις, για δε  το 2011 η σχέση αυτή
είναι ένα προς δέκα, δηλαδή δέκα αποχωρήσεις µία πρόσληψη.
Και βεβαίως να σας πω ότι δεν έχει υπάρξει αντίστοιχη απόφαση
του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης προκειµένου να προ-
ωθηθούν αυτά τα πράγµατα. Άρα σε σχέση µε το διαγωνισµό του
2007 είµαστε σε ένα σηµείο, το οποίο δεν µπορεί να θεωρηθεί
σηµείο εκκίνησης µιας νέας διαδικασίας, άρα η ΔΕΗ θα πρέπει
ουσιαστικά να συνεχίσει να λειτουργεί µε το ανθρώπινο δυναµικό
που έχει στη διάθεσή της µέχρι σήµερα ή τουλάχιστον κυρίως
µε αυτό.

Συµφωνώ, επίσης, απολύτως µαζί σας ότι χρειάζεται ιδιαίτερη
µέριµνα και για τις εργασίες που γίνονται µε την ευθύνη της ίδιας
της ΔΕΗ, αλλά και για τις εργασίες που γίνονται κατ’ ανάθεση
από τους εργολάβους. 

Πρέπει να σας πω ότι το ζήτηµα των εργολαβιών της ΔΕΗ είναι
ένα ζήτηµα το οποίο µας έχει απασχολήσει πάρα πολύ και µάλι-
στα µας απασχόλησε και κατά το πρόσφατο παρελθόν επειδή
αποτέλεσε ένα ιδιαίτερο θέµα ανάλυσης του καινούργιου Κώδικα
Μεταλλευτικών και Λατοµικών Εργασιών που δηµοσιοποιήσαµε
το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Έχουµε λάβει πρόνοια όπου πια
υπάρχει συνευθύνη και αυτού που αναθέτει τη δουλειά, δηλαδή
της ΔΕΗ, αλλά και του ίδιου του εργολάβου, γιατί αν ένας από
τους δύο ήταν µη υπεύθυνος απέναντι στην Επιθεώρηση Εργα-
σίας τότε θα είχαµε άσχηµες εξελίξεις.

Άρα, υπάρχει συνευθύνη. Όµως, πάνω από την ευθύνη του ερ-
γολάβου νοµίζω ότι υπάρχει ευθύνη αυτού που αναθέτει τη δου-
λειά, της ίδιας της ΔΕΗ. Και εδώ θα πρέπει να σας πω ότι έχουµε
δώσει οδηγίες, ώστε να παρθούν ακόµη πιο αυστηρά µέτρα από
αυτά που ισχύουν. Γι’ αυτό πρόσφατα υπήρξε η εντολή από τη
διοίκηση της ΔΕΗ να δηµιουργηθεί µια ειδική επιτροπή µε επικε-
φαλής το Γενικό Διευθυντή Ανθρωπίνων Πόρων, να εντατικοποι-
ηθούν οι προσλήψεις και οι αναθέσεις καθηκόντων και για τους
τεχνικούς ασφαλείας, αλλά και για τους γιατρούς εργασίας και
ταυτόχρονα έχει δοθεί εντολή εδώ και αρκετό χρονικό διάστηµα
να έχουµε όσο το δυνατόν περισσότερους ελέγχους από την Επι-
θεώρηση Εργασίας.

Να σας πω µόνο ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία που µου έδωσαν
και από το Υπουργείο Εργασίας για την περιοχή της Κοζάνης,
των Γρεβενών και του Αµυνταίου Φλώρινας, όπου υπάρχει µία
ενιαία προσέγγιση, το 2010 είχαµε τριάντα εννέα ελέγχους στη
ΔΕΗ και σαράντα επτά σε εργολάβους της ΔΕΗ, ενώ το 2011 εί-
χαµε σαράντα πέντε ελέγχους στη ΔΕΗ και είκοσι τρεις στους
εργολάβους. Κανένας δεν είναι ευχαριστηµένος. Θα θέλαµε να
είναι ακόµη περισσότεροι, όµως, αυτό είναι ένα µικρό πρώτο
βήµα προκειµένου να αυστηροποιήσουµε τις προδιαγραφές, µε
τις οποίες γίνονται οι διάφορες εργασίες στα λιγνιτωρυχεία της
ΔΕΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Κασαπίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι είναι γεγονός ότι υπάρχει µια κινη-

τικότητα τα τελευταία χρόνια και µε την πρόσφατη ψήφιση του
συγκεκριµένου σχεδίου νόµου για το Μεταλλευτικό Κώδικα
έχουν γίνει θετικά βήµατα προς τα µπρος. 

Ωστόσο, αυτό που δεν θα µας αφήσει ποτέ να εφησυχάσουµε
είναι αυτά τα θανατηφόρα ατυχήµατα, τα οποία δυστυχώς είναι
τόσο τραγικά και µπορούµε να το αντιληφθούµε όσο πιο κοντά
σε µας τυχαίνει κάτι παρόµοιο για να καταλάβουµε τον πόνο της
οικογένειας που χάνει έναν άνθρωπο που πάει για εργασία, για
να θρέψει την οικογένειά του. 

Ακριβώς εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα και να σας παρακα-
λέσω, αλλά και να σας παρακινήσω να είναι αµείωτο και πολύ πιο
έντονο το ενδιαφέρον του Υπουργείου, διότι είµαι σε θέση να
γνωρίζω ότι οι ελλείψεις των εργαζοµένων στη συγκεκριµένη επι-

χείρηση είναι θεαµατικές. Μπορώ να σας πω ότι υπάρχουν µη-
χανήµατα άκρως επικίνδυνα στη λειτουργία τους, οι µεγάλοι εκ-
σκαφείς που βγάζουν το λιγνίτη, που απαιτούν ελάχιστο προσω-
πικό λειτουργίας τέσσερα άτοµα και λειτουργούν µόλις µε δύο.
Δεν γίνονται σεµινάρια εκπαίδευσης και επιµόρφωσης των εργα-
ζοµένων όταν θέλουν να αναβαθµίσουν τα πτυχία τους γιατί δεν
υπάρχει αντικαταστάτης τους στη θέση εργασίας που υπηρε-
τούν. Υπάρχει ένα τεράστια εργοστάσιο, ο ΑΗΣ Καρδιάς, στην
Κοζάνη, που αντί για πεντακόσια άτοµα ελάχιστο προσωπικό που
θα έπρεπε να έχει, έχει τετρακόσια. 

Καταλαβαίνετε ότι και οι προσλήψεις που εκκρεµούν, αλλά και
η πίεση της εργασίας για να µπορέσει η ΔΕΗ να αντεπεξέλθει
στο ανταγωνιστικό περιβάλλον, όπως διαµορφώνεται τα τελευ-
ταία χρόνια, ασκούν τεράστιες πιέσεις στους εργαζόµενους, οι
οποίοι σύµφωνα µε τα στατιστικά δεδοµένα και της ευρωπαϊκής
υπηρεσίας των στατιστικών για τα εργασιακά ατυχήµατα, αλλά
και µε τις αναφορές των συνδικαλιστών της ΔΕΗ, φαίνεται ότι τα
ατυχήµατα αυτά λαµβάνουν χώρα προς το τέλος της βάρδιας
των εργαζοµένων, οι οποίοι είναι κουρασµένοι πλέον από τη µε-
γάλη πίεση και καταλαβαίνετε ότι συµβαίνει το µοιραίο. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι, ναι, είναι πολύ σωστό να
υπάρχουν αυξηµένοι έλεγχοι από τη Διεύθυνση Μεταλλείων Βο-
ρείου Ελλάδος και είναι ακόµα πιο σωστό, κύριε Υπουργέ, να ικα-
νοποιηθεί το πάγιο αίτηµα των Δυτικοµακεδόνων να µεταφερθεί
αυτή η Διεύθυνση από τη Θεσσαλονίκη, που είναι,  στο Νοµό Κο-
ζάνης, διότι τα µεγαλύτερα ορυχεία της χώρας είναι στη Δυτική
Μακεδονία.

Δεν είναι µόνο τα λιγνιτωρυχεία της ΔΕΗ. Είναι και τα λιγνιτω-
ρυχεία της ΛΑΡΚΟ και δεκάδες άλλα λατοµεία και ορυχεία στην
περιοχή. Οπότε αν το µάτι του κράτους θα είναι στη Δυτική Μα-
κεδονία, που είναι η καρδιά των δραστηριοτήτων αυτών, κατα-
λαβαίνετε ότι η παρουσία αυτή καθαυτή στον τόπο εργασίας θα
συµβάλει ακόµα περισσότερο στον καλύτερο και αποτελεσµατι-
κότερο έλεγχο. 

Τέλος, µια παράπλευρη συνέπεια εξαιτίας της αναλογίας που
είπατε για τον περιορισµό των προσλήψεων στη ΔΕ -που δεν δι-
καιολογείται και θα πρέπει να το δούµε για να αποκατασταθεί
αυτή η αναλογία, διότι υπάρχουν κενές θέσεις εργασίας στην
επιχείρηση- είναι το γεγονός ότι επειδή φεύγουν πολλοί περισ-
σότεροι στη σύνταξη και µένουν λιγότεροι εργαζόµενοι, υπάρχει
και σοβαρότατο πρόβληµα στα ταµεία, τα οποία καλύπτουν ια-
τροφαρµακευτικά τους εργαζοµένους, εν ενεργεία ή συνταξιού-
χους, οι οποίοι, κύριε Υπουργέ,  µπορεί να είναι εν ζωή και να
έχουν γλιτώσει το ατύχηµα, αλλά έχουν σοβαρά προβλήµατα
στην υγεία τους εξαιτίας των συνθηκών εργασίας όλα αυτά τα
χρόνια στους χώρους εργασίας της ΔΕΗ. 

Γι’ αυτό κλείνοντας θα ήθελα να σας προτρέψω για µια ακόµα
φορά και να σας παρακαλέσω να γίνει εντατικοποίηση των ελέγ-
χων και συστηµατοποίηση, ώστε να ακολουθείται ένας κώδικας
καθηµερινός στους χώρους εργασίας για να αποτρέψουµε τον
τυχαίο παράγοντα, ο οποίος µπορεί να οδηγήσει σε τέτοιου εί-
δους ατυχήµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μια σύντοµη δευτερολογία. 
Σε σχέση µε το τραγικό ατύχηµα, µε ενηµερώνει η υπηρεσία

ότι πραγµατοποιήθηκε αυτοψία στις 18 Οκτωβρίου του 2011 και
θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε συνάδελφε, ότι όλα τα πορί-
σµατα θα είναι εξαιρετικά αυστηρά και οι ευθύνες θα αποδοθούν
εκεί που, πραγµατικά, πρέπει να αποδοθούν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Μα, κύριε Υπουργέ …
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το ξέρω και γι’ αυτό είµαι τόσο
προσεκτικός και το λέω µε τόση ευαισθησία, γιατί πραγµατικά
έχετε δίκιο. Είναι ένα τραγικό συµβάν, που όποιοι φταίνε θα πλη-
ρώσουν. Να είστε βέβαιος γι’ αυτό.

Πρέπει να σας πω ότι στην Επιθεώρηση Μεταλλείων Βορείου
Ελλάδος αντιµετωπίζουµε, δυστυχώς, ένα πάρα πολύ σοβαρό
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πρόβληµα όχι απλώς υποστελέχωσης. Είναι σε δεινή κατάσταση. 
Ακούµε µε καλή προαίρεση το αίτηµα της Κοζάνης, που το κα-

ταθέτετε και εσείς, όχι για να µεταφερθεί βεβαίως όλη η Επιθε-
ώρηση Μεταλλείων Βορείου Ελλάδος στη δυτική Μακεδονία,
αλλά τουλάχιστον να υπάρχει, όπως εσείς αναφέρατε, ένα «µάτι»
κοντά στην Κοζάνη. Το ακούµε καλά. Δεν είµαστε έτοιµοι αυτήν
τη στιγµή να σας απαντήσουµε, γιατί πραγµατικά υπάρχει µία τε-
ράστια έλλειψη στελεχών, δεδοµένου ότι υπάρχουν δραστηριό-
τητες και στην περιοχή της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης.
Να είστε βέβαιος, όµως, ότι µόλις µας δοθεί η δυνατότητα ενός,
δύο ανθρώπων να λειτουργήσουν και να δουλέψουν µε βάση την
Κοζάνη και γενικά τη δυτική Μακεδονία, αυτό θα γίνει αµέσως
πραγµατικότητα. 

Προς το παρόν, όµως, δεν θέλω να δεσµευθώ γι’ αυτό. Θέλω
να ελπίζω ότι µε τις ανακατανοµές που γίνονται τώρα στο πλαίσιο
των ευρύτερων αναδιαρθρώσεων του δηµόσιου τοµέα, θα
έχουµε τη δυνατότητα κάποιους ειδικούς επιστήµονες, µηχανι-
κούς µεταλλείων ή γεωλόγους, ανθρώπους δηλαδή µε ειδικές
γνώσεις που µπορούν να στελεχώσουν την Επιθεώρηση Μεταλ-
λείων Βορείου Ελλάδος, να τους στείλουµε να είναι κοντά στα
µεγάλα µεταλλεία της χώρας, που είναι στην περιοχή της δυτικής
Ελλάδας και ασφαλώς και της Κοζάνης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα συζητηθεί η τρίτη

µε αριθµό 182/15-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου
του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τη δωρεάν διανοµή ξενόγλωσσων σχολι-
κών βιβλίων.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γκιόκα θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χρι-
στοφιλοπούλου.

Το λόγο έχει ο κ. Γκιόκας για να παρουσιάσει την επίκαιρη
ερώτησή του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, παρά τις κατά καιρούς διαβεβαιώσεις του

Υπουργείου για το αντίθετο, διανύουµε µία ακόµα χρονιά που τα
βιβλία για τα ξενόγλωσσα µαθήµατα δεν έχουν διανεµηθεί στα
λύκεια δωρεάν, όπως θα έπρεπε σε όλους τους µαθητές. Η κα-
τάσταση σήµερα έχει ως εξής. Σε πάρα πολλές περιπτώσεις οι
γονείς των µαθητών πληρώνουν από την τσέπη τους για τα ξε-
νόγλωσσα βιβλία, σε άλλες πάλι τα αγοράζουν οι σχολικές επι-
τροπές και τα διανέµουν αυτές στους µαθητές, παρά τη
δραµατική µείωση φέτος της χρηµατοδότησής τους ακόµα και
κατά 60% και παρά το γεγονός ότι ακόµα και αυτό το καθεστώς
της αγοράς από τις σχολικές επιτροπές και µέσω αυτών της δια-
νοµής στους µαθητές είναι απαράδεκτο. Πρέπει να σταµατήσει
και να αναλάβει εξ ολοκλήρου το κράτος και το Υπουργείο την
προµήθεια αυτών των βιβλίων. 

Η κατάσταση που υπάρχει σ’ εµάς τουλάχιστον δεν κάνει καµ-
µία εντύπωση. Ξέρουµε ποια είναι η συνολικότερη πολιτική σας.
Ξέρουµε ότι το σχέδιο που υπάρχει σήµερα είναι η επιτάχυνση
της διαδικασίας εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης και το
γκρέµισµα όσων κατακτήσεων είχαν αποµείνει και θύµιζαν δηµό-
σια και δωρεάν παιδεία, µεταξύ των οποίων και η δωρεάν δια-
νοµή συγγραµµάτων και βιβλίων. Μάλιστα βρισκόµαστε στο
τέλος του πρώτου τριµήνου και ακόµη και σήµερα το 20% των
βιβλίων δεν έχει διανεµηθεί στα σχολεία. 

Αυτό που µας κάνει όµως ιδιαίτερη εντύπωση και θέλουµε να
το καταγγείλουµε -και θέλουµε και τη θέση του Υπουργείου πάνω
σ’ αυτό- είναι η προκλητική στάση που υπάρχει από µερίδα σχο-
λείων, τα οποία φθάνουν στο σηµείο να ζητούν ακόµη και χαρτί
απορίας από µαθητές που αρνήθηκαν –και κατά τη γνώµη µας,
καλά έκαναν και αρνήθηκαν- να συµµορφωθούν µε απαίτηση
σχολείου που ζητούσε 15 ευρώ απ’ αυτά τα παιδιά για την αγορά
ξενόγλωσσων βιβλίων, αλλά και η συµπεριφορά µιας µικρής µε-
ρίδας διευθυντών ή καθηγητών που απειλούν τους µαθητές, είτε
µε απουσία από το µάθηµα της ξένης γλώσσας είτε ακόµη και
µε χαµηλή βαθµολόγηση, αν δεν προµηθευτούν µε δικά τους
έξοδα τα εν λόγω βιβλία. Το φαινόµενο αυτό, κατά τη γνώµη µας,
ιδιαίτερα φέτος, µε την αφαίµαξη που έχει γίνει στο λαϊκό εισό-

δηµα και µε τη ραγδαία αύξηση της φτώχειας και της ανεργίας,
είναι επιτακτική, άµεση ανάγκη να αντιµετωπιστεί γρήγορα.

Γι’ αυτό ρωτάµε: Τι µέτρα προτίθεται να πάρει το Υπουργείο
έτσι ώστε να δίνονται δωρεάν όλα τα βιβλία όλων των τάξεων και
των βαθµίδων για τις ξένες  γλώσσες που διδάσκονται στο σχο-
λείο είτε αυτά είναι υποχρεωτικά είτε είναι επιλογής και ποια είναι
η θέση του Υπουργείου γι’ αυτά τα φαινόµενα απειλών και απα-
ράδεκτων συµπεριφορών που υπάρχουν σε ορισµένες σχολικές
µονάδες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χρι-
στοφιλοπούλου. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα, αν µπορώ, να δώσω µία γενικό-
τερη πληροφορία, γιατί θέσατε κι ένα ευρύτερο ζήτηµα. Φέτος
είχαµε µεγάλο πρόβληµα. Τη χρονιά της κρίσης είχαµε καλύψει
τα κενά και δεν έχουµε καθόλου κενά σε προσωπικό. Υπήρξε
ωστόσο το πρόβληµα των βιβλίων. Μέριµνα του Υπουργείου Παι-
δείας ήταν από την πρώτη στιγµή που διαπιστώθηκε το πρό-
βληµα να καλυφθεί η ανάγκη το ταχύτερο δυνατόν είτε µε την
αξιοποίηση των αποθεµάτων, που υπήρχαν είτε και µε την επα-
ναχρησιµοποίηση. Δώσαµε έµφαση ιδιαίτερα και στην αναπαρα-
γωγή υλικού εκεί που χρειάστηκε, έτσι ώστε να µην υπάρξει ή να
υπάρξει η µικρότερη δυνατή δυσκολία στη διεξαγωγή του µαθή-
µατος. Πράγµατι η κατάσταση εξοµαλύνεται. 

Η ερώτησή σας όµως, κύριε Γκιόκα, αφορά κυρίως τα ξενό-
γλωσσα βιβλία κι εκεί θα επικεντρωθεί και η δική µου απάντηση.
Η ερώτησή σας και όσα προφορικά µας είπατε θέτουν ένα ζή-
τηµα πολύ σοβαρό. Να ξεκαθαρίσουµε όµως κάτι από την αρχή.
Σε ό,τι αφορά την υποχρεωτική εκπαίδευση, δεν υπάρχει κανένα
κενό ούτε στη χρηµατοδότηση ούτε στο νόµο. Υπάρχει η δωρεάν
παροχή προς τους µαθητές είτε αυτών καθαυτών των βιβλίων
του οργανισµού είτε πιστώσεων που µεταβιβάζονται από το
Υπουργείο στους προϋπολογισµούς των διευθύνσεων πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για την επιχορήγηση
των σχολικών επιτροπών αποκλειστικά για το σκοπό της αγοράς
ξενόγλωσσων βιβλίων. Είναι µια διαδικασία η οποία γίνεται πα-
γίως αρκετά χρόνια. Θέλω όµως αυτήν να την εντάξω στο σχε-
διασµό µας για την ξενόγλωσση εκπαίδευση, ο οποίος θα δείτε
ότι κάθε άλλο παρά γκρέµισµα της ξενόγλωσσης παιδείας ή γε-
νικότερα της παιδείας αποτελεί. 

Κύριε συνάδελφε, ήδη ξεκινήσαµε στο 40% του µαθητικού
πληθυσµού να διδάσκεται η αγγλική γλώσσα ως πρώτη γλώσσα
από την Α’ δηµοτικού χωρίς γραφή και ανάγνωση, η οποία επέρ-
χεται στην Γ’ δηµοτικού, έτσι ώστε να υπάρχει εκείνη η εξοι-
κείωση των µικρών µαθητών των δύο πρώτων τάξεων του
δηµοτικού που απαιτείται για να µπορέσει να συνεχίσει η εκπαί-
δευσή τους έως και την Γ’ γυµνασίου. Στόχος είναι να µπορούν
να πάρουν, είτε το κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, το
οποίο έχουµε στηρίξει και στηρίζουµε παντοιοτρόπως, είτε και
κάποιο άλλο από τα εγκεκριµένα από την Ευρωπαϊκή Ένωση πι-
στοποιητικά, έτσι ώστε ο πρώτος κύκλος της ξενόγλωσσης εκ-
παίδευσης να κλείνει στην Γ’ γυµνασίου. 

Για τα βιβλία, λοιπόν, της αγγλικής γλώσσας -θα έρθω αµέσως
µετά στη δεύτερη ξένη γλώσσα- σε όλες τις τάξεις του δηµοτι-
κού, σε όλων των ειδών τα σχολεία κανονικά, τα ολοήµερα, αυτά
που έχουν ενιαίο αναµορφωµένο πρόγραµµα σπουδών, έχουµε
δωρεάν παροχή των βιβλίων στους µαθητές. Και φέτος, στην Γ’
δηµοτικού όπου δεν υπήρχε µέχρι τώρα βιβλίο του οργανισµού,
συγγράφηκε µε χρηµατοδότηση του ΕΣΠΑ, το εγχειρίδιο, το
οποίο για πρώτη χρονιά διανέµεται δωρεάν από τη φετινή σχο-
λική χρονιά στους µαθητές. Και ως τώρα, η αποδοχή αυτού του
νέου εγχειριδίου -που δεν υπήρξε πριν, ξαναλέω- έχει πολύ καλή
πρόσληψη και καλά σχόλια από τα σχολεία, που το χρησιµοποι-
ούν ήδη.

Τώρα, στον ιστότοπο του προγράµµατος εκµάθησης αγγλικής
γλώσσας, µπορεί κάποιος να βρει και άλλα υλικά. Δεν είναι του
παρόντος. Αν θέλετε στη δευτερολογία µου, µπορούµε να πούµε
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περισσότερα. 
Στη δεύτερη ξένη γλώσσα τώρα, είναι µια πολιτική που είχε ει-

σαχθεί από την κυβέρνηση Καραµανλή, την οποία συνεχίσαµε
και εντείνουµε εµείς, την εισαγωγή της δεύτερης ξένης γλώσσας
στην Ε’ και την ΣΤ’ δηµοτικού. Εκεί πάλι, επειδή στη δεύτερη ξένη
γλώσσα -µιλώ πάντα για το δηµοτικό- δεν υπάρχουν εγχειρίδια,
έχουµε προβλέψει την αγορά τους µε δαπάνες του Υπουργείου.
Επισήµως, υπάρχει λίστα του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτι-
κής, από ειδική επιστηµονική οµάδα, όπου υπάρχουν όλα τα εγ-
κεκριµένα βιβλία. Δεν κατανοώ γιατί κατά τη γνώµη σας είναι
πρόβληµα ο καθηγητής, ανάλογα µε το επίπεδο των µαθητών
του, να επιλέγει από αυτά τα βιβλία της λίστας του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής και µε πολύ διαφανείς διαδικασίες
αυτά, να τα προµηθεύεται η σχολική επιτροπή και να τα διανέµει
δωρεάν στους µαθητές. Δεν θεωρούµε ότι αυτό είναι προβληµα-
τικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Κυρία Πρόεδρε, έχω υπερβεί το χρόνο µου. Θα συνεχίσω
όµως, αφού ακούσω το συνάδελφο, γιατί θέλω να πω για το γυ-
µνάσιο και για το λύκειο, όπου στο λύκειο όντως, όπως είπε και
ο κ. Γκιόκας, είναι το βασικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα συνεχίσετε στη
δευτερολογία σας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Επιτρέψτε µου, αλλά
ξεκίνησα και νοµίζω ότι µε την ανοχή σας στη δευτερολογία, θα
ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο ερωτών Βουλευτής,
κ. Γκιόκας, έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, ακριβώς εκεί επικεντρώ-
θηκε η ερώτηση, στο ζήτηµα του λυκείου, του προβλήµατος, δη-
λαδή που υπάρχει µε τη δωρεάν διανοµή των ξενόγλωσσων
βιβλίων, των βιβλίων για τα ξενόγλωσσα µαθήµατα στο χώρο του
λυκείου. 

Και εκεί ακριβώς, έχουν εντοπιστεί συγκεκριµένα ζητήµατα
συµπεριφορών, στάσεων –από µικρή µερίδα, δεν λέω ότι είναι
καθολικό ή ότι είναι γενικευµένο- από µερίδα σχολικών µονάδων
διευθυντών, κ.λπ., που απειλούν µαθητές, οι οποίοι δεν δέχονται
να δώσουν 15, 20 ευρώ, για να αγοράσουν µε δικά τους έξοδα,
µε έξοδα των γονιών τους, τα ξενόγλωσσα αυτά βιβλία. Τους
απειλούν είτε µε απουσία είτε µε χαµηλή βαθµολόγηση, αν δεν
προµηθευτούν τα εν λόγω βιβλία. Και, πραγµατικά, θέλουµε δια-
βεβαίωση, δέσµευση του Υπουργείου, πως θα λυθεί το συγκε-
κριµένο ζήτηµα. 

Να θυµίσω ότι το Δεκέµβριο του 2009 µετά από πίεση γονιών
και άλλων φορέων, το Υπουργείο τότε είχε δεσµευτεί ότι θα αν-
τιµετωπίσει το συγκεκριµένο πρόβληµα, δηλαδή των ξενόγλωσ-
σων βιβλίων στους µαθητές των λυκείων. Υπήρχε επίσης, η
δέσµευση για έναρξη διαδικασίας συγγραφής βιβλίων από το
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, ότι το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, θα προ-
έβαινε στην αγορά των πνευµατικών δικαιωµάτων ξενόγλωσσων
βιβλίων και στην εκχώρηση δικαιωµάτων αποκλειστικότητας από
Έλληνες ή ξένους εκδότες και συγγραφείς και ο οργανισµός εκ-
δόσεων, θα αναλάµβανε στη συνέχεια την εκτύπωση αυτών των
βιβλίων. Μέχρι σήµερα, δεν έχει γίνει, απολύτως, τίποτα.

Και βέβαια, εµείς να πω εκ των προτέρων ότι δεν δεχόµαστε
το επιχείρηµα της κακής δηµοσιονοµικής κατάστασης της χώρας
και γιατί γι’ αυτήν την κατάσταση δεν φέρουν καµµιά ευθύνη
ούτε εργαζόµενοι ούτε λαϊκές οικογένειες ούτε τα παιδιά τους,
που σήµερα στερούνται αυτό το απαραίτητο εργαλείο, για το δι-
δακτικό έργο. Αλλά και γιατί σήµερα στο χώρο της εκπαίδευσης,
υπάρχει µια συνολικότερη πολιτική που εφαρµόζεται, εµείς λέµε,
ανταποδοτικής λειτουργίας, εµπορευµατοποίησης, κατηγοριο-
ποίησης σχολικών µονάδων και µαθητών µε βάση και την τσέπη
των γονιών. Και αυτή η στρατηγική δεν ξεκίνησε τα δύο τελευ-
ταία χρόνια. Έχει ξεκινήσει προ πολλού και βεβαίως, επιταχύνε-
ται ιδιαίτερα το τελευταίο διάστηµα. 

Εµείς φοβόµαστε ότι η κατάσταση αυτή θα χειροτερέψει το
επόµενο διάστηµα και µε τον προϋπολογισµό του 2012 και τις
δαπάνες που προβλέπονται για την εκπαίδευση, αλλά και µε την

κατάσταση που υπάρχει σήµερα στις σχολικές επιτροπές των
δήµων, οι οποίες υποχρηµατοδοτούνται και οι οποίες βάσει του
νόµου του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αναλαµβάνουν όλο και µεγαλύτερο
κόστος και έργο για την συντήρηση και τη λειτουργία των σχολι-
κών µονάδων.

Και βέβαια έχουν ξεκινήσει φαινόµενα –φαινόµενα τα οποία
πολλαπλασιάζονται- γονείς σήµερα και εν όψει του χειµώνα να
αναλαµβάνουν οι ίδιοι το κόστος για την αγορά και προµήθεια
πετρελαίου στις σχολικές µονάδες. 

Εµείς θεωρούµε ότι και η κατάσταση µε τα ξενόγλωσσα βιβλία
είναι µέρος µιας συνολικότερης πολιτικής που πρέπει να ανατρα-
πεί µε τον αγώνα και τη διεκδίκηση συντονισµένα των γονιών,
των εργαζοµένων, των µαθητών και των διδασκόντων. Βεβαίως,
θα θέλαµε το θέµα να µη µείνει µόνο στα ξενόγλωσσα βιβλία,
παρά το ότι αυτό είναι το αντικείµενο της ερώτησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω µόνο µια λέξη για τις σχολικές επιτροπές.
Κύριε συνάδελφε, σας παροτρύνω να κάνετε τη σχετική ερώτηση
στο Υπουργείο Εσωτερικών που είναι και το αρµόδιο. 

Όµως, εγώ χάριν της κοινοβουλευτικής κάλυψης της ερώτη-
σης, θα σχολιάσω µόνο το εξής: Επειδή πέρυσι είχαν δοθεί
90.000.000 ευρώ σε σχολικές επιτροπές και το ποσό αυτό κρί-
θηκε ανεπαρκές, θα σας πω ότι από το Υπουργείο Παιδείας, παρ’
ότι µη αρµόδιο για το πόσα χρήµατα είναι -καταλαβαίνετε ότι
έχουµε τη µέριµνα για την καλή λειτουργία- µαζί µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, µε τον κ. Κουκουλόπουλο και το αρµόδιο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών υπάρχει φέτος ένα αυξηµένο κονδύλι
110.000.000 ευρώ. 

Όµως, υπάρχουν προβλήµατα. Το Υπουργείο Εσωτερικών
σκύβει πάνω στους δήµους, για να λυθούν όποια προβλήµατα
γραφειοκρατίας υπάρχουν. Αυτά τα χρήµατα έχουν εγκριθεί και
έχουν δροµολογηθεί. Παρακαλώ όµως για τα περαιτέρω να
απευθυνθείτε στο αρµόδιο Υπουργείο. Αυτή τη στιγµή δεν έχω
περισσότερα στοιχεία στη διάθεσή µου, πέραν αυτών των δυο
ποσών που σας ανέφερα.

Πάµε τώρα πίσω στα ξενόγλωσσα. Κύριε Γκιόκα, όσα αναφέ-
ρατε για τη λειτουργία του παιδαγωγικού ινστιτούτου και για την
προµήθεια των εγκεκριµένων βιβλίων, όλα αυτά γίνονται µέχρι
και την Γ’ γυµνασίου. Αυτά, λοιπόν, που είχαµε πει ότι θα γίνουν,
γίνονται. 

Θα ήθελα να σας πω ότι για το τρέχον σχολικό έτος 2011-2012
έχει προβλεφθεί ένα συνολικό κονδύλι της τάξης των 2.327.000
ευρώ –αυτό αφορά τα φετινά βιβλία- ενώ για την εξόφληση πα-
λαιότερων ετών υπάρχει ένα κονδύλι της τάξης των 5.000.000
ευρώ, γιατί υπάρχουν ανεξόφλητα παλαιότερων ετών. Άρα αυτήν
τη στιγµή το κράτος δαπανά 7.000.000 ευρώ για τα ξενόγλωσσα
βιβλία.

Όµως, θα συµφωνήσω µαζί σας και δεν πρόκειται να πω το
πρόσχηµα «έτσι γινόταν πάντα, έτσι το παραλάβαµε». Πράγµατι,
λοιπόν, στο λύκειο τα ξενόγλωσσα βιβλία δεν ήταν ποτέ δωρεάν.
Το δωρεάν σε ό,τι αφορά τα ξενόγλωσσα σταµατούσε στη Γ’ γυ-
µνασίου. Τώρα υπάρχει ένας επανασχεδιασµός του νέου λυκείου
και µάλιστα αύριο η Υπουργός έχει καλέσει τη διακοµµατική επι-
τροπή για να συζητήσει το νέο λύκειο και το τεχνολογικό λύκειο
–το έχουµε ήδη συζητήσει και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων- έτσι ώστε το νέο λύκειο να καταστεί πραγµατικά σχο-
λείο, το οποίο να οδηγεί σε ένα νέο σύστηµα πανελλαδικών
εξετάσεων πιο φιλικό στους µαθητές. 

Στο πλαίσιο αυτό µόνο στην Α’ λυκείου υπάρχει το µάθηµα της
ξενόγλωσσης εκπαίδευσης. Στη Β’ και Γ’ λυκείου οι µαθητές επι-
λέγουν αυξηµένη εξειδίκευση ανάλογα µε τις κατευθύνσεις τους.
Αυτό θα το δείτε και µε τη µορφή νοµοσχεδίου. Θα έχουµε τη
δυνατότητα στο Κοινοβούλιο να το συζητήσουµε. Άρα πια περιο-
ριζόµαστε στη δυνατότητα να έχουν οι µαθητές τα εγχειρίδια για
µια τάξη του λυκείου. 
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Γι’ αυτήν την τάξη του λυκείου, σε αυτό το δύσκολο δηµοσιο-
νοµικό πλαίσιο –αλλά εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι το πλαίσιο
δεν είναι της στιγµής ούτε µας ενδιαφέρει το δηµοσιονοµικό
πλαίσιο για την εδώ συζήτηση, απλώς επηρεάζει συνολικά τη
χώρα, επηρεάζει όλους τους τοµείς και κανονικά θα πρέπει να
δούµε πώς θα επηρεάσει λιγότερο την παιδεία- έχουµε ήδη αρ-
χίσει µια διερεύνηση µε ποιον τρόπο µπορούµε να καλύψουµε
αυτό το κονδύλι για την παροχή αυτών των βιβλίων. 

Δεν µπορώ να σας πω περισσότερα. Θέλω µόνο να δεσµευτώ
ότι το Υπουργείο Παιδείας εξετάζει κάθε δυνατότητα, σε αυτό
το περιορισµένο πλαίσιο που έχουµε, για την Α’ λυκείου να δούµε
πώς θα καλυφθεί.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υφυπουργέ.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευ-
τικοί από το Ελληνικό Κολέγιο Θεσσαλονίκης – Α’ Τµήµα Γυµνα-
σίου.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη υπ’ αριθµό 180/15-11-2011 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Κιλτίδη προς τους
Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και Οικονοµικών, σχετικά µε
την αντιµετώπιση των προβληµάτων της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κιλτίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Όθωνας, αφού πρώτα δώσουµε το λόγο στον κ. Κιλ-
τίδη να µας την παρουσιάσει πολύ σύντοµα.

Ορίστε, κύριε Κιλτίδη, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζω για την επανάληψη που είστε υπο-

χρεωµένος να δεχθείτε και από εµένα για το συγκεκριµένο θέµα
που έθεσα στη συγκεκριµένη ερώτηση. Ίσως, όµως, η επανά-
ληψη είναι µήτηρ µαθήσεως για όλους µας. Βεβαίως, δεν έβαλα
τυχαία την ερώτηση στον τίτλο να απευθύνεται και στο Υπουρ-
γείο Οικονοµίας και Οικονοµικών, διότι γνωρίζω τη συνάφεια του
θέµατος µε την οικονοµική δυνατότητα που πρέπει να υπάρχει.

Επειδή, όµως, η ασφάλεια και η ισονοµία είναι πρόταγµα, θα
έλεγε κανένας, ζωής ή θανάτου για µια κοινωνία που θέλει να ζει,
χωρίς αφορισµούς και µονοπώληση αυτής της ευαισθησίας και
αυτού του προτάγµατος από τον οµιλούντα, ήθελα να σας υπεν-
θυµίσω ότι από τότε που βρίσκοµαι τουλάχιστον στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, πάντοτε, έναντι του κόσµου του εγκλήµατος, η Ελ-
ληνική Αστυνοµία υστερεί στην υλικοτεχνική υποδοµή. Είναι απί-
στευτο αυτό που διαπιστώνω διακοµµατικά και διαχρονικά και
δεν έχω καµµία διάθεση κοµµατικής, αν θέλετε, τοποθέτησης επί
του θέµατος.

Είναι δυνατόν ποτέ να γίνονται επαίτες οι αστυνοµικοί, να εκ-
παιδεύονται µε δικά τους έξοδα, να βάζουν τη βενζίνη πολλές
φορές οι ίδιοι, να ζητούν από ανθρώπους, γιατί έτσι αναγκάζον-
ται να τους βοηθήσουν και µάλιστα τώρα, που σ’ αυτή την τρα-
γική οικονοµική συγκυρία, µετά το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, που
βρέθηκε ο τόπος µας, η πατρίδα µας, αυτό το πράγµα να έχει
λάβει διαστάσεις πλέον ανεξέλεγκτες;

Στάθηκε αφορµή αυτή η ερώτηση, την οποία µε πολλή προ-
σοχή έχω καταθέσει -την ανέβαλα πάρα πολλές φορές- γιατί
έτυχα µάρτυρας τέτοιων απαιτήσεων, τέτοιων αιτηµάτων αυτών
των ανθρώπων που, πράγµατι, έχουν αυτό το πρόταγµα της κοι-
νωνίας για ασφάλεια και ισονοµία, βίωµα ζωής και υπηρέτηση
καθήκοντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Ο Υφυπουργός κ. Όθωνας θα απαντήσει.
Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να διαβεβαιώσω τον κύριο συνάδελφο -του οποίου ο

προβληµατισµός που εκφράζεται µέσω της συγκεκριµένης επί-
καιρης ερώτησης είναι εύλογος, είναι ειλικρινής και νοµίζω
αγαθά τα κίνητρα- ότι η επανάληψη είναι κάτι που είναι χρήσιµο,
διότι δίνει και στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη τη δυνα-
τότητα να επαναλάβει κάποια στοιχεία και να προσδιορίσει τις
πραγµατικές διαστάσεις των υπαρκτών, οµολογουµένως, προ-
βληµάτων που, αυτήν ιδιαίτερα την περίοδο, υφίστανται.

Θέλω, λοιπόν, για πολλοστή φορά να αναδείξω µία αντίφαση
και ένα οξύµωρο το οποίο δεν είναι στους µη άµεσα εµπλεκόµε-
νους σε πρώτη ανάγνωση γνωστό.

Κυρία Πρόεδρε, είµαστε προς το τέλος Νοεµβρίου, τελειώνει
το οικονοµικό έτος και θέλω να πω για τους κρίσιµους κωδικούς
του προϋπολογισµού του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας,
για όλα αυτά τα ζητήµατα που όλο το προηγούµενο διάστηµα.
Υπάρχουν οι µαρτυρίες τις οποίες επικαλέστηκε ο συνάδελφος
και πολύ µεγάλη δηµοσιότητα καθ’ υπερβολήν ενίοτε και καµµιά
φορά  αξιοποίηση αυτών των υπαρκτών προβληµάτων για λό-
γους συνδικαλιστικούς ή άλλους. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν υπάρχει πραγµατικό πρόβληµα.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι σε κανέναν από αυτούς τους κωδι-
κούς είτε αφορά καύσιµα είτε συντήρηση οχηµάτων είτε εξοπλι-
σµό, η διαθέσιµη πίστωση τώρα, στο τέλος Νοεµβρίου, δεν είναι
µηδενική. Εποµένως, εξ αρχής, όπως κατ’ επανάληψη έχουµε δι-
ευκρινίσει, δεν ήταν το πρόβληµα διάθεσης πιστώσεων, αλλά
ήταν κυρίως το πρόβληµα εφαρµογής ενός νέου πλαισίου ελέγ-
χου των δηµοσίων δαπανών, µε την αλλαγή του σχετικού νοµο-
θετικού πλαισίου. Ήταν η κατάργηση του ελεγκτηρίου δαπανών
της Ελληνικής Αστυνοµίας, που µέσα από µία άλλη διαδικασία,
στην προσπάθεια εµπέδωσης ενός άλλου τρόπου διαχείρισης,
καλύτερα συντονισµένου από ένα ενιαίο κέντρο ελέγχου, από τις
Υπηρεσίες Δηµοσιονοµικού Ελέγχου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, δηµιούργησε κατά την εφαρµογή του, ιδιαίτερα τους πρώ-
τους µήνες του τρέχοντος έτους, παρενέργειες.

Αυτό, όµως, είχε παρενέργειες στην εξέλιξη καθ’ όλο το έτος.
Υπάρχουν -µε µικρότερη ένταση όµως τώρα πια- προβλήµατα
διεκπεραίωσης ενταλµατοποίησης και εντέλει πληρωµής των αν-
τίστοιχων δαπανών, ενώ -επαναλαµβάνω- πραγµατικό πρόβληµα
διάθεσης πίστωσης, παρά του περιορισµένου λόγω της δηµοσιο-
νοµικής συγκυρίας περιθωρίου που υπάρχει, δεν υφίσταται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Είµαι βέβαιος ότι υπήρξε µια χρονιά –και κλείνω µε αυτό σε
αυτήν την πρώτη µου παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για τη µικρή σας ανοχή- όπου όλοι δοκιµάστηκαν, οι αρµόδιες
υπηρεσίες της Διεύθυνσης Οικονοµικών του Αρχηγείου της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, όλες οι αντίστοιχες υπηρεσίες των αστυνο-
µικών διευθύνσεων, αλλά και οι αντίστοιχες ελεγκτικές υπηρε-
σίες του Υπουργείου Οικονοµικών όλο αυτό το διάστηµα, σε ένα
νέο πλαίσιο εφαρµογής ενός νέου τρόπου έγκρισης, ελέγχου και
καταβολής των δαπανών που αντιστοιχούν σε όλες αυτές τις
ανάγκες της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ήδη η κατάσταση σε αρ-
κετά µεγάλο βαθµό έχει οµαλοποιηθεί. 

Είµαι βέβαιος ότι αυτή η εµπειρία θα αξιοποιηθεί. Νοµίζω ότι
το 2012 –και θα δώσω κάποια στοιχεία στη συνέχεια- τα προβλή-
µατα αυτά µε καλή προαίρεση και καλύτερο συντονισµό και συ-
νεργασία που κατακτούµε βήµα-βήµα θα παρουσιαστούν
λιγότερο, για να ανακουφίσουν όλους εκείνους που, πράγµατι,
υπερβάλλοντας εαυτούς πολλές φορές προσπαθούν να ανταπο-
κριθούν σε αυτό που η πολιτεία τους έχει εµπιστευτεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή γνωρίζω

και τον άνδρα στον οποίο απευθύνοµαι σήµερα, γνωρίζω και την
πραγµατικότητα, είναι ευτυχής συγκυρία που η συζήτηση διεξά-
γεται σήµερα υπό το καθεστώς µιας νέας Κυβερνήσεως, µιας
Κυβερνήσεως που τρία κόµµατα στηρίζουν για την έξοδο από
την κρίση. Επειδή, όπως σας είπα, γνωρίζω τον άνδρα –και γιατί
όχι και τους άνδρες- που προΐστανται του Υπουργείου και επειδή
δεν πιστεύω ότι εσείς που είστε οι παραλήπτες αλλά και οι κα-
θοδηγητές αυτού του προτάγµατος και αυτού του αγώνα δεν θέ-
λετε τον κότινο της δόξης, δεν θέλετε το σωστό αποτέλεσµα,
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αυτό που ζητάει η κοινωνία, σας λέω, σηκώστε το ανάστηµά σας!
Σηκώστε το ανάστηµά σας! Θέλουµε να σας βοηθήσουµε σε
αυτό. 

Οι φύλακες αυτής της χώρας, αυτής της πατρίδος δεν µπορεί
να αντιµετωπίζονται ισοπεδωτικά έναντι όλων των άλλων πολι-
τών. Δεν δίστασα ποτέ να αναλάβω το κακώς νοούµενο πολιτικό
κόστος. Και το λέω µε παρρησία και ευθέως και ξεκάθαρα. Οι
φύλακες δικαιούνται ιδιαίτερης µέριµνας και φροντίδας. Αν ρω-
τήσετε κάπου, στα χωριά που καταγόµαστε, θα σας πουν µετα-
φορικώς κάτι άλλο που δεν θέλω να το φέρω µέσα σε αυτήν την
Αίθουσα. Αλίµονο αν ο φύλακας δεν έχει την αξιοπρέπεια που
του πρέπει! Πέραν αυτού, δώστε του ηθικό, δώστε του φρόνηµα!
Αυτά, όµως, ξέρετε, ακούγονται όµορφα λόγια, όταν δεν στηρί-
ζεται η αξιοπρέπειά του, η µισθολογική του υπόσταση. Δεν λέω
ότι οι άλλοι πολίτες πρέπει να πεινούν, αλλά στη διαβάθµιση που
σε µια κοινωνία πρέπει να υπάρχει είναι αδιανόητο ο φύλακας να
ισοπεδώνεται έναντι οιουδήποτε άλλου ο οποίος έχει την ασφά-
λεια και τη θαλπωρή πολλές φορές στον τόπο της εργασίας του. 

Έτσι, δεν είναι άδικα αυτά που ακούγονται από τους αστυνο-
µικούς, από τους συγκεκριµένους φύλακες, κύριε Υπουργέ. Τις
περισσότερες φορές είναι και θεσµικά ζητήµατα, στα οποία δεν
πρέπει να υπάρχει κανένα εµπόδιο και πρέπει να υλοποιηθούν
πάραυτα. Ό,τι θεσµικό διακοµµατικά και διαχρονικά έχουµε δια-
πιστώσει ότι είναι δίκαιο πρέπει να υλοποιηθεί. 

Στέκοµαι, όµως, ιδιαίτερα –χωρίς να σηµαίνει ότι θα οδηγη-
θούν σε αυθαιρεσία αυτοί οι άνθρωποι που βρίσκονται πάντοτε
σε κίνδυνο, όταν κάποιος αναστυλώνει το ηθικό και το φρόνηµά
τους- στο ότι πάση θυσία πρέπει να γίνει ένας επιµερισµός όσον
αφορά στο τι αµείβονται και στο πώς πρέπει να υποστηρίζονται.
Βιώσαµε δηλαδή και άλλα πράγµατα στο παρελθόν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η σύνταξη, λέει, του ένστολου συνταξιούχου που είναι κάτω
των πενήντα πέντε µειώνεται περισσότερο από οποιουδήποτε
άλλου. 

Ποιος τρελός έβγαλε αυτήν την απόφαση, η οποία, πράγµατι,
έγινε και νόµος του κράτους, προπάντων δε -προσέξτε!- γι’ αυτόν
τον ένστολο που τον υποχρέωσε η πολιτεία διά των κρίσεων –ξέ-
ρετε, λόγω των γνωστών διαδικασιών, όταν ο νεότερος προάγε-
ται, ο αρχαιότερος αποστρατεύεται- να αποστρατευθεί; Σ’ αυτόν,
δηλαδή, που αποστρατεύθηκε µε τέτοιες συνθήκες στα πενήντα
του, να του λες τώρα ότι σου µειώνω περισσότερο τη σύνταξη
από άλλον που είχε άλλου είδους διαδικασίες για να συνταξιο-
δοτηθεί. 

Επανέρχοµαι και κλείνω µ’ αυτό –και σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε, για τη µικρή ανοχή- αλλά δεν οµιλώ, ξέρετε, αυτήν την
ισοπεδωτική γλώσσα. Δεν καταθέτω αυτήν την ερώτηση για να
πω τα ίδια πράγµατα που ακούστηκαν. Τολµώ να πω ότι πρόκει-
ται για µια χρυσή ευκαιρία µέσα σ’ αυτήν την κακή συγκυρία της
πατρίδας µας, εσείς, η ηγεσία αυτού του Υπουργείου να σηκώ-
σετε το φορτίο και να δείξετε και στα άλλα Υπουργεία συγκριτικά
µε την επιχειρηµατολογία και σε όλους εµάς εδώ µέσα αλλά και
στην ελληνική κοινωνία ότι οι φύλακες αυτής της πατρίδας θα
πρέπει να τύχουν της ιδιαίτερης φροντίδος έναντι των άλλων.
Και αυτό, για να είµαστε δίκαιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είστε σαφής, κύριε συ-
νάδελφε. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ειδάλλως, η ισοπέδωση θα φέρει
την αδικία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Εµµα-

νουήλ Όθωνας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Επαληθεύεται ότι η επανάληψη είναι πράγµατι χρήσιµη, γιατί

δίνεται η δυνατότητα, κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς να πληροφο-
ρήσω τον κύριο συνάδελφο ότι µείωση συνταξιοδοτικών απολα-
βών έχουν οι κάτω των πενήντα πέντε ετών ένστολοι αστυνοµικοί
αλλά και των άλλων σωµάτων που αποστρατεύτηκαν κατόπιν αι-
τήσεώς τους. Δεν έχουν καµµία µείωση, ανεξάρτητα από την ηλι-
κία τους, όσοι αποστρατεύθηκαν µε απόφαση της υπηρεσίας. 

Όσο δε αφορά αυτούς που αποστρατεύθηκαν µε αίτησή τους,
η µείωση δεν έχει κάτι το ιδιαίτερο, αλλά είναι όπως γενικώς προ-
βλέπεται για όλους τους συνταξιούχους. Αυτό σηµαίνει ότι οι
κάτω των πενήντα πέντε ετών και για συντάξιµες απολαβές άνω
των 1000 ευρώ, θα έχουν µείωση της τάξεως του 40% κατά το
υπόλοιπο ποσό. 

Επειδή ακριβώς συµφωνούµε και είναι κοινή η αγωνία αναγνώ-
ρισης των ειδικών συνθηκών και τις ιδιαιτερότητας της αποστο-
λής εκείνων των ανθρώπων οι οποίοι διασφαλίζουν ή καλούνται
να διασφαλίσουν το θεµελιωδέστερο δικαίωµα των υπολοίπων
Ελλήνων πολιτών, που είναι το αίσθηµα ασφαλείας, γι’ αυτό και
η κυβέρνηση των προηγούµενων δύο χρόνων –και θα εξακολου-
θήσει να το κάνει και η νέα Κυβέρνηση συνεργασίας που παρέ-
λαβε τη σκυτάλη εδώ και λίγες µέρες- αναγνωρίζει στην πράξη
και µε πολύ συγκεκριµένους τρόπους αυτήν την ιδιαιτερότητα,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι οι ένστολοι πολίτες αστυνοµικοί δεν
έχουν τη δική τους συµβολή στη συνολική προσπάθεια που γί-
νεται από ολόκληρη την ελληνική κοινωνία σε ιδιαίτερες συνθή-
κες. 

Ενδεικτικά και στο χρόνο που έχω στη διάθεσή µου, θα ανα-
φέρω ότι κατ’ αρχήν ξεκινώντας από το ασφαλιστικό, κύριε συ-
νάδελφε, διατηρήθηκε η θεµελίωση κατ’ εξαίρεση συνταξιο-
δοτικού δικαιώµατος στα είκοσι πέντε χρόνια συντάξιµης υπηρε-
σίας, ενώ ταυτόχρονα µειώθηκε το ποσό εξαγοράς της λεγόµε-
νης «µάχιµης πενταετίας» από τα 9.000 ευρώ στα 2.000 ευρώ για
όσους προβλεπόταν, ώστε να διευκολυνθούν. 

Επίσης, στους παθόντες εν ώρα υπηρεσίας αυξήσαµε το µη-
νιαίο επίδοµα µε πρόσφατη νοµοθετική µου παρέµβαση από 100
ευρώ σε 300 ευρώ, παρά την πάρα πολλές φορές θρυλούµενη
περικοπή πενθηµέρων και νυχτερινών. Αυτά κατεβλήθησαν στο
σύνολό τους και για το 2010 και για το 2011 κα ελπίζουµε ότι θα
διασφαλιστούν και στο πλαίσιο του προϋπολογισµού που θα συ-
ζητήσουµε σε λίγες µέρες σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Επίσης, εξασφαλίστηκαν 25 εκατοµµύρια ευρώ για την κατα-
βολή οδοιπορικών παρελθουσών ετών, δηλαδή του 2008, του
2009 και του 2010. 

Επιπλέον, θέλω να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει µια ανακοί-
νωση –ίσως σας είναι γνωστή- µε προσπάθεια του Υπουργού και
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, σχετικά µε µια ευνοϊκή
ρύθµιση, λόγω ακριβώς των περικοπών για τις δανειακές υπο-
χρεώσεις του ένστολου αστυνοµικού προσωπικού, στο Ταχυδρο-
µικό Ταµιευτήριο και το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Επίσης, δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι εξαιρέθηκαν, όπως και
οι δικαστικοί και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, από το ενι-
αίο µισθολόγιο. Ήδη συγκροτήθηκε µια διακλαδική επιτροπή στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, για να κάνει µια µελέτη πρό-
ταση για το ειδικό µισθολόγιο των ενστόλων των Σωµάτων Εσω-
τερικής Ασφάλειας της χώρας. 

Είµαι αισιόδοξος ότι αυτή η προσπάθεια, που εξαντλεί –πι-
στέψτε µε- το περιθώριο που η συγκυρία παρέχει, αναγνωρίζεται
και από τους άµεσα ενδιαφερόµενους. 

Θέλω δε να κλείσω –και ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την
ανοχή- λέγοντας ότι το 2010, για να έχουµε επίγνωση πραγµατι-
κών στοιχείων και να διασκεδάσουµε κάποιες υπερβολικές πολ-
λές φορές διακινούµενες θεωρίες, ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη ανήλθε σε 2.174.000.000
ευρώ. Το 2011 η εκτιµούµενη πρόβλεψη είναι ότι ο προϋπολογι-
σµός αυτός θα κλείσει µε 2.080.000.000 ευρώ. 

Στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος προβλέπον-
ταν 1.938.000.000 ευρώ και ενεγράφησαν στον προϋπολογισµό
που θα έρθει για ψήφιση σε λίγες µέρες στην Ολοµέλεια για το
2012  2.172.000.000 ευρώ, δηλαδή ακριβώς το ίδιο ποσό συνο-
λικά για το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη που είχε ο προ-
ϋπολογισµός του 2010, που υπενθυµίζω -και το γνωρίζουµε όλοι-
ότι είχε συνταχθεί σε ένα άλλο δηµοσιονοµικό περιβάλλον. 

Εποµένως, πράγµατι και µε τα στοιχεία αυτά η ελληνική πολι-
τεία δείχνει να καταλαβαίνει αυτήν την ιδιαιτερότητα της απο-
στολής και να ανταποκρίνεται στο βαθµό που τα περιθώρια
–επαναλαµβάνω- µιας κοινώς οµολογούµενης δύσκολης δηµο-
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σιονοµικής συγκυρίας επιτρέπουν. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Η πέµπτη µε αριθµό 178/15-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-

ρου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων απαλλαγής των εργαζοµένων µε χα-
µηλές αποδοχές από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρύθµιση θεµάτων
χρηµατοπιστωτικού χαρακτήρα»». 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.13’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 22 Νοεµβρίου 2011 και ώρα 18.00’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) συζήτηση αναφορών
και ερωτήσεων β) νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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